



DIARI DE SESSIONS DE LA **COMISSIÓ D'HISENDA I PRESSUPOSTS** DEL PARLAMENT DE LES ILLES BALEARS

DL. PM. 351-1992

Fq.Con.núm. 33/27

XI legislatura

Any 2024

Núm. 39

Presidència de la Sra. Patricia Gómez i Picard

Sessió celebrada dia 13 de novembre de 2024

Lloc de celebració: Seu del Parlament

SUMARI

Compareixença del Sr. Conseller d'Empresa, Ocupació i Energia per informar sobre el Projecte de Llei RGE núm. 15081/24, de pressuposts generals de la comunitat autònoma de les Illes Balears per a l'any 2025. 806

LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, senyors i senyores diputades. Començam la sessió d'avui. En primer lloc, els demanaria quines són les substitucions que es produeixen, començam pel Partit Popular.

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Sí, presidenta, bon dia, Sebastià Sagreras substitueix Maria de Lluc Fornas. Gràcies.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Bon dia, presidenta, Isabel Borrás substitueix Sebastià Mesquida.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé.

(Remor de veus)

El Sr. López...

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

Jordi López substitueix Antoni Mari.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé, gràcies. No?, Cristina.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Cristina Gómez substitueix Joana Gomila.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Ferran Rosa substitueix Lluís Apesteguia.

EL SR. PONS I PONS:

Marc Pons substitueix Damià Borrás.

EL SR. GUERRERO I MORENO:

Marco Guerrero substitueix Carles Bona.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies.

Compareixença del Sr. Conseller d'Empresa, Ocupació i Energia per informar sobre el Projecte de llei RGE núm. 15081/24, de pressuposts generals de la comunitat autònoma de les Illes Balears per a l'any 2025.

L'ordre del dia d'avui consisteix en la compareixença del conseller d'Empresa, Ocupació i Energia, per tal d'explicar els pressuposts de la seva conselleria per a l'any 2025.

Assisteix a la sessió el conseller d'Empresa, Sr. Alejandro Sáenz de San Pedro i García, acompanyat de les següents persones: el Sr. Diego Viu Domínguez, director general d'Economia Circular, Transició Energètica i Canvi Climàtic; la Sra. Ingrid de la Fuente, directora general d'Indústria i Polígons Industrials; la Sra. Sílvia Delgado, directora gerent ARD; el Sr. Hernando Rayo, director gerent de l'IBE; el Sr. José Antonio Caldés, director general d'Empresa, Autònoms i Comerç; el Sr. Oscar Paz, gerent de l'IBASSAL; la Sra. Catalina Cabrer, secretària autonòmica de Treball, Ocupació i Diàleg Social; la Sra. Mari Luz Moreno, directora gerent del SOIB; la Sr. María Luján, coordinadora del SOIB; la Sra. Marta García, secretària general; el Sr. Alfonso Gómez, cap de Gabinet; la Sra. Paula Esteban, cap de Premsa; el Sr. Vicent Isern, assessor; la Sra. Cristina Suárez, assessora parlamentària.

Té la paraula el Sr. Conseller d'Empresa, Ocupació i Energia, per fer l'exposició oral, sense límit de temps.

EL SR. CONSELLER D'EMPRESA, OCUPACIÓ I ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Gracias, presidenta. Buenos días, buenos días a todos en esta temprana hora del miércoles. El objetivo es hacer una presentación de las líneas generales y globales del presupuesto de esta conselleria, un presupuesto que se sitúa para 2025 en 254 millones de euros. Estamos hablando de 49 millones más respecto al ejercicio pasado, un poco más de un 24% de crecimiento.

Si a este presupuesto le sumamos los propios presupuestos del SOIB, del IBASSAL, de la Agencia de Desarrollo Regional y del Instituto Balear de Energía, nos situamos en un presupuesto para 2025 de 412 millones. Es un presupuesto elevado, es un presupuesto récord.

Mi exposición la voy a centrar principalmente en los tres ejes que habitualmente estoy planteando: empresa, empleo y energía. Precisamente se creó así para aprovechar las sinergias y la colaboración de todas las distintas áreas.

Ha habido y hay un aumento de la dotación en todas las direcciones generales y sobre todo también una apuesta decidida por el diálogo social en el mundo de la empresa, el mundo especialmente de los autónomos, una apuesta por la reindustrialización, por la transición energética, por el cambio climático, la sostenibilidad y la energía. Esa es la apuesta global de esta conselleria para el ejercicio 2025.

Empiezo y hago un pequeño análisis de lo que supone el presupuesto para la Secretaría General. La Secretaría General tiene un presupuesto para 2025 de 15 millones de euros. Supone un incremento respecto al año pasado de 5 millones, principalmente este incremento viene en el capítulo 6, porque asumimos desde esta conselleria la reforma, la adecuación de las instalaciones del edificio que se adquirió, los dos edificios, el año pasado, los edificios del polígono de Son Fuster en la calle Ter, lo cual supone una mejora en la optimización de recursos, ya no solamente de esta conselleria, sino de toda la CAIB en cuestión de ahorro de alquileres. Esta consellera está dispersa en distintos inmuebles, supone y va a suponer un ahorro importante de recursos para la CAIB y también esa

reforma, esa adecuación, esa mejora de las instalaciones va a suponer también un ahorro importante a nivel energético y se trabaja también en avances importantes en la eficiencia energética.

Por lo tanto, la Secretaria General, con esos 15 millones, la partida -digamos- más representativa, es ese incremento prácticamente de 5 millones del capítulo 6, que va dirigido a la optimización de recursos a través de la adecuación de este inmueble.

Como decía, me voy a centrar en los tres ejes. Empiezo por la Dirección General de Empresas, Autónomos y Comercio, que tiene una dotación presupuestaria para este ejercicio de 18.899.000 euros. Prácticamente es un incremento respecto al ejercicio pasado de un 32%, 4,5 millones, y los ejes principales donde se va a actuar durante este año es seguir poniendo un énfasis importante en los bonos comerciales. Los bonos comerciales el año pasado eran 1,5 millones y este año incrementamos la dotación hasta los 2 millones. Es una apuesta decidida, clara sobre el sector comercio, sobre el comercio de proximidad. Cuando hablamos del sector comercio de todas Baleares, estamos hablando de pequeñas empresas, estamos hablando de autónomos y esta campaña de bonos comerciales supone una cercanía, un apoyo a todo ese tejido empresarial, que hay más de 15.000 en toda Baleares, y esta campaña supone una apuesta decidida por ellos.

Mantenemos también la dotación a la política de apoyo, que es una política estratégica de este gobierno desde el principio, que es a los autónomos. Los autónomos cuentan con una dotación de 3.440.000 euros. Mantenemos la dotación del año pasado. La apuesta decidida también por el tejido de autónomos es fundamental con las tres convocatorias, los tres ejes principales que durante este año 2024 hemos mantenido, tanto la cuota cero y la cuota autónoma dual, con una dotación global de 1.440.000 euros. Es decir, los que empiezan, el primer año, el segundo año y el tercer año el 50% y la cuota dual, y también 1 millón de euros para el apoyo a autónomos en la convocatoria de autónomos consolidados, aquellos que llevan más de tres años, más de cuatro, más de cinco, esos autónomos que llevan ya tiempo ejerciendo su actividad. Seguimos manteniendo esta importancia, este eje en los autónomos -vuelvo a repetir- con una dotación de 3.440.000 euros.

También la internacionalización de las empresas, el apoyo a su presencia en los foros, en las ferias internacionales, es importante. Mantenemos esta dotación de 550.000 euros. El año pasado figuraba 1 millón, pero era un plurianual, y mantenemos esta vocación de apoyo a las empresas, a las PYME, a las micropymes de Baleares que buscan apoyo en internacionalización.

Economía social, ahí sí que incrementamos una dotación importante a raíz del plan director que recientemente presentamos. El año pasado los apoyos a la economía social, estamos hablando del sector de las cooperativas agrícolas, cooperativas de trabajo, economía social en general, consideramos que es un eje importante de este gobierno. El año pasado prácticamente la dotación era 675..., 700.000 euros por anualidad y este año la duplicamos. Este año asignamos una

dotación para 2025 de 1.370.000 euros precisamente para desarrollar este plan director como eje clave también de las políticas de este gobierno.

También los mercados municipales, nos hemos fijado en ellos porque los mercados municipales de Baleares hay un tejido empresarial muy potente, estamos hablando de autónomos, estamos hablando de kilómetro cero, estamos hablando también de comercio de autónomos de proximidad, y asignamos una dotación de 200.000 euros precisamente para mejora de la competitividad a través de las propias asociaciones, de los propios ayuntamientos, para mejora de competitividad de estos espacios, que es una forma muy directa también de ayudar a la competitividad, a la mejora de todos los autónomos, las PYME, las micropymes, que desarrollan su actividad en los mercados municipales.

También un tema importante en la Dirección General de Empresa son las políticas relacionadas con el relevo generacional. Empezamos ya durante este año un análisis exhaustivo de las necesidades de las PYME, de los autónomos, de todos aquellos que están encontrando una dificultad a la hora de buscar el relevo en su actividad, hemos colaborado y estamos trabajando con los ayuntamientos, con aquellos ayuntamientos de menos de 20.000 habitantes, a través de las agencias de desarrollo local, identificando, haciendo encuestas a todos -prácticamente un muestreo, pero muy amplio-, a todas aquellas empresas y autónomos que tienen una dificultad y aquellos empresarios que tiene una dificultad con el relevo generacional. Nos estamos llevando una sorpresa porque nos estamos dando cuenta de que este problema que intuíamos, que nos lo habían trasladado todas las asociaciones y todas las patronales, existe, es real, nos lo están trasladando y, curiosamente, muchos de ellos que están ya a punto de jubilarse, a punto de terminar su actividad prácticamente en los próximos años, nos estamos dando cuenta que no estaban reflexionando sobre esa problemática.

En esta segunda fase, durante este ejercicio, lo que se identifica y se hace un plan de acción creando un bolsín de aquellas actividades que requieren una mayor atención y, al mismo tiempo, dar oportunidades a través de los ayuntamientos, a través de las patronales, a través de las distintas sectoriales, a través de los propios emprendedores, gente que quiere emprender, dar oportunidades de aquellas actividades que no encuentran, aquellos negocios que no encuentran una continuidad. Y esta dotación de 550.000 euros viene precisamente a ayudar en esta estrategia de elaborar un plan de acción, una bolsa de negocios, de actividades, de empresas que no cierren, que continúen. Otra forma más de impulsar todos aquellos comercios, empresas de proximidad auténticas que enriquecen el mercado y la economía balear. Prácticamente esos son los ejes principales desde la Dirección General de Empresa.

La Dirección General de Industria y Polígonos Industriales para este ejercicio parte de una dotación de 18.875.000 euros, prácticamente sube, tiene un incremento de casi 6 millones, 5.700.000 euros, un 41%. Y uno de los ejes importantes de la Dirección General de Industria y Polígonos -lo hemos estado hablando, ha entrado ya en tramitación parlamentaria- es la Ley de polígonos. La ley de polígonos lo que pretende es un

impulso decidido prácticamente a ese 30% de la facturación de las empresas que hay en Baleares, que están ubicadas en los más de cincuenta polígonos que hay en Baleares. Lo que se busca es ayudar a la mejora de competitividad de esas empresas. ¿Cómo?, ayudando a la mejora de las infraestructuras, de las propias áreas industriales, de las propias áreas de promoción industrial, a través de los propios ayuntamientos, a través de un diálogo constante y permanente de las asociaciones empresariales con los ayuntamientos y planteando planes de mejora a través de un plan autonómico, que se elaborará durante este año, en el que sobre todo se pondrá el énfasis en todas aquellas cosas -vuelvo a decir- de mejora de la competitividad de las empresas de las propias áreas, como temas de eficiencia, temas de señalética, tema de tecnología, sistemas de valor añadido, movilidad eléctrica, a través de un plan autonómico con una dotación de 3 millones de euros, que va a incidir principalmente en esos proyectos que tienen que presentar los propios ayuntamientos con las asociaciones empresariales para incidir en aquello.

Empezamos con una dotación de 3 millones de euros y también se crea esa comisión para la competitividad, una comisión que velará por la ejecución de este plan autonómico de competitividad de la mano también de los propios ayuntamientos y de los consejos insulares.

Es una ley que lo que busca, como he dicho, el asociacionismo empresarial como un interlocutor con los ayuntamientos y es una ley importante. Ese tipo de asociacionismo -creo que ya lo hablábamos creo que hace un año aquí, quiero recordar con el Sr. Rosa- es una ley que no va a obligar, lógicamente el asociacionismo es voluntario, pero sí que es importante generar, provocar tejido asociativo como único interlocutor con la administración para ayudar a la mejora.

Dentro también de la Dirección General de Industria y Polígonos, termina en el 2025 el Plan de industria. Empezamos a elaborar, a definir las líneas estratégicas del Plan de industria con un eje importante que es un objetivo: ayudar a la reindustrialización de Baleares, es importante el impulso constante de la industria de Baleares y el Plan de industrialización, el Plan de industria, con una dotación de prácticamente 400.000 euros, nos tiene que ayudar a definir, a reconsiderar, a analizar todos los ejes principales para potenciar la industria de Baleares. También en este plan de industria una atención importante al sector náutico, que también contará con una sección específica de un plan estratégico, un plan estratégico del sector náutico.

También durante este año muchas reuniones que hemos tenido con prácticamente, bueno, prácticamente no, con todas las patronales, con todos los sectores, nos han trasladado una problemática muy concreta que tiene el sector de la construcción, que habitualmente siempre se ha quedado fuera de las ayudas para modernización, las ayudas para maquinaria, precisamente porque no están inscritos en el registro industrial y se quedaban fuera de estas ayudas. El sector de la construcción en Baleares es un sector prioritario, es un sector importante, y lo que hacemos es también habilitar las propias convocatorias de ayudas para modernización, con los epígrafes

adecuados, para que determinados sectores dentro de construcción puedan concurrir a estas ayudas.

También incluimos dentro de las ayudas a la mejora, a la modernización, que es en el capítulo 7, prácticamente son 12 millones de euros, un incremento de 5 millones, de modernización, de mejora del sector productivo, el sector productivo industrial.

También una demanda de muchos sectores era poder acceder a maquinaria de segunda mano. Estamos hablando de maquinaria de segunda mano nueva, pero con su categoría de segunda mano quedaba fuera de todas las convocatorias y se incluye, precisamente, para que esté dentro de los gastos elegibles y pueda servir para también ayudar a la modernización de las empresas, a la modernización de la industria con un especial énfasis -hemos hablado y nos lo han trasladado también- con el sector del calzado y con el sector de la bisutería, que siempre nos estaban diciendo que el acceso a toda la maquinaria es muy caro, es difícil y siempre hay un stock, un mercado de segunda mano que a veces no se utiliza adecuadamente, y poder incluir en una convocatoria maquinaria nueva, lógicamente con sus homologaciones y sus capacitaciones, era importante.

Eso es lo que es en relación de la Dirección General de Industria y polígonos, vuelvo a decir, ese incremento de prácticamente 6 millones.

Dentro de este eje de empresa también está la Agencia de Desarrollo Regional de Baleares. Prácticamente la dotación presupuestaria de este año viene a ser prácticamente la misma del año pasado. Estamos hablando de 7.729.000 euros, prácticamente un incremento de 200.000 euros y, sobre todo, una estrategia muy decidida del impulso al emprendimiento de base industrial.

De hecho, estamos desarrollando ya en el espacio, en el recinto empresarial, en el recinto ferial de Maó, que estábamos prácticamente desde el año 2019 sin contrato, estábamos en precario, negociamos con el ayuntamiento una estabilidad y unas nuevas reglas del juego. Nos permite invertir en Menorca, nos permite invertir..., de hecho, ya lo estamos haciendo, pero sobre todo invertir con una estrategia de apoyo al emprendimiento de base industrial, con un proyecto nuevo que se irá replicando... ya empezaremos por Menorca en este espacio, pero iremos replicando también en Ibiza y en Mallorca, con lo cual la Agencia de Desarrollo Regional, como un instrumento de la CAIB y un instrumento de esta consejería para el impulso de la industria de la promoción económica va a seguir siendo este instrumento.

Con esto termino lo que es el primer eje, la primera empresa, y paso a la segunda, de Empleo. Desde la Dirección General de Trabajo y Salud Laboral estamos con un presupuesto para 2024 de 17.533.000 euros, prácticamente es un incremento de 1 millón y medio, en el cual el capítulo 4 es el más representativo a nivel de dotación presupuestaria, con 15 millones, un poco más, un 5% más que el año pasado. Principalmente, ahí estamos hablando... hay una dotación de 12.340.000 euros, que es para asumir los costes salariales de aquellos centros especiales de empleo, tan importantes también

para nuestra economía y para el tercer sector, con esos 12 millones.

También una atención importante desde la Dirección General de Trabajo y Salud Laboral a lo que es el TAMIB. El TAMIB cuenta con una dotación de 760.000 euros, una subvención nominativa para la sede del TAMIB, el TAMIB como fundación y tribunal de arbitraje y mediación laboral, es el sitio, es la sede donde se medían todos los conflictos entre la empresa y los trabajadores, precisamente para conseguir una solución. Y consideramos, y lo hemos hablado con la patronal y hemos hablado con los sindicatos que hay que darle, hay que seguir dando un impulso decidido al TAMIB y este impulso viene también porque la sede del TAMIB sea realmente la sede de diálogo social, impulsar una vez más y en este ámbito el diálogo social entre patronal, sindicatos, trabajadores, empresas, precisamente porque es uno de los ejes principales que desde que empezamos la legislatura, la propia presidenta Marga Prohens lo dijo, lo apoyamos y lo impulsamos, que es el diálogo social como un eje transversal de todas las políticas de este gobierno.

También en la Dirección General de Trabajo y Salud Laboral, la ley de conciliación, que recientemente se aprobó el proyecto de ley en el Consell de Govern, es un eje también muy transversal de todas las políticas de este gobierno, la ley de conciliación. Cuenta con una dotación precisamente para la creación del comité de seguimiento de los planes de conciliación, y los planes de conciliación van a suponer una transversalidad y una coordinación entre todas las consejerías a nivel de políticas fiscales para ayudar a las familias, a las empresas a adecuar los horarios a las necesidades de los trabajadores, va a haber una coordinación y por eso esta comisión lo que pretende es coordinar esas bolsas de horas con (...), con la Conselleria de Educación las aperturas de los centros públicos, precisamente para dar facilidades a las familias, a los trabajadores, en eso que se llama la conciliación laboral y familiar.

Es un proyecto pionero en Baleares y tenemos esa consideración de dar una dotación para la creación y el impulso de este comité de seguimiento a través de la propia Dirección General de Trabajo.

Dentro de la Dirección General de Trabajo, el IBASSAL cuenta con una dotación, prácticamente lo mismo del año pasado, 4.992.000 euros. Lo que estamos haciendo en el IBASSAL y el eje principal es una reorganización de prácticamente la RLT para dotarlo realmente y para reestructurarla a las necesidades que tiene realmente el IBASSAL, un instrumento de la CAIB para impulsar el empleo de calidad, impulsar el empleo estable, el empleo seguro y el IBASSAL es un instrumento, precisamente, para velar para que ese empleo de calidad sea cada vez mejor y sea estable. Y, al mismo tiempo, el IBASSAL como un instrumento para velar por la salud de los trabajadores, las políticas de impulso y de defensa y de ayudar a las empresas a disminuir todos estos datos de siniestralidad laboral es un eje importante y trascendental en el IBASSAL para este gobierno durante este ejercicio también.

Dentro de empleo, tenemos también el SOIB. El SOIB cuenta con una dotación presupuestaria para este año de 119 millones de euros, prácticamente hay una disminución de algo más de 5 millones de euros, pero sí que tenemos que dejar constancia que el SOIB cuenta con unos fondos propios de 26.000 euros y el resto de los fondos... prácticamente estamos hablando de 92 millones de euros del SOIB que es lo que realmente suponen las políticas activas de empleo y que vienen financiadas tanto por la conferencia sectorial, es decir, por el Estado, como por el Fondo Social Europeo. El 80% de la dotación presupuestaria del SOIB son políticas activas de empleo y vienen garantizadas con este presupuesto para el desarrollo durante todo este año.

Vuelvo a decir, en tema de fondos perdidos, son 26.000 euros distribuidos con los mismos... los capítulos, toda la información la tienen, pero quedan garantizadas todas las políticas del SOIB con ese prácticamente 80% del presupuesto que viene de los fondos que hemos comentado.

Hemos hablado de empresa, hemos hablado de empleo y en el ámbito de la energía, la dirección general de energía, que es la Dirección General de Economía Circular, Transición Energética y Cambio Climático, cuenta con el presupuesto más alto de todas estas direcciones generales. Estamos hablando de un presupuesto de 173 millones, un incremento prácticamente de más de 30 millones respecto al ejercicio pasado. Prácticamente estamos hablando de un 22% más, un poco más, de presupuesto respecto al año pasado.

La gran partida, el gran eje de la Dirección General de Cambio Climático, Transición Energética es el capítulo 7. Estamos hablando de 160 millones de euros, de los cuales 94 millones de euros se distribuyen en el propio plan de inversiones y de la transición energética de Baleares, PITEIB, en el cual hay que hacer una incidencia especial en convocatorias de autoconsumo, eficiencia energética también la convocatoria para polígonos y autoconsumo, eficiencia energética tanto para personas particulares, personas físicas como comunidades de propietarios.

Dentro de ese capítulo de los 160 millones, vuelvo a decir, esos 94 millones del PITEIB, 29 millones además para Autoconsumo y Térmica, y 15 millones para el Plan MOVES, estamos hablando de... dentro de estos 160 millones, lo que he comentado, son prácticamente 138 millones, casi 140 millones para estas políticas.

Se blinda también la parte de personal para dar continuidad al desarrollo que hemos tenido durante esos años de desatascos del tema de subvenciones, la gestión de las subvenciones, mantenemos el ritmo que estamos teniendo, es decir, prácticamente de todo aquel atasco que nos encontramos, prácticamente nos hemos puesto casi el día, pero no hemos de bajar la guardia y hemos de reforzar las estructuras para poder dar respuesta a la tramitación de todos los expedientes y, sobre todo, a aquellos ciudadanos, aquellas empresas que han apostado por la transición energética y necesitan que sus expedientes queden resueltos.

Y también en el área de residuos incrementamos -lo hemos hecho durante este año- toda la actividad sancionadora de esos

capítulos que tienen que ver con el lema de quien contamina, paga. Prácticamente en residuos estamos al día, prácticamente en toda la revisión de expedientes había también un colapso y hemos conseguido agilizar y sobre todo con nuestra política de quien contamina, paga. Un rigor en los expedientes y sobre todo un rigor en la aceleración de los expedientes, que la tramitación sea lo suficientemente rápida y ágil.

También en Energía elaboramos, y una dotación presupuestaria de 445.000 euros para la elaboración del censo de amianto. Estamos mapeando y se va a hacer lo que es identificar toda Baleares, tanto los espacios públicos como los espacios privados, que disponen todavía de trazas de amianto, de cubiertas de amianto, de tuberías de amianto. Tenemos que identificar perfectamente a qué nos estamos enfrentando, cuál es la realidad, y para eso elaboramos un censo de amianto de toda Baleares, vuelvo a decir, todas las instalaciones, tanto públicas y privadas, para conocer la magnitud y las necesidades presupuestarias que hemos de habilitar precisamente para acabar con el amianto y sustituirlo.

También en la Dirección General de Energía una especial atención a la política de refugios climáticos. Una línea dedicada a proyectos bajo este criterio de competitividad y también para diseñar e implementar estos refugios como espacios para ofrecer un confort climático térmico, sobre todo en aquellos periodos de altas temperaturas. Además, a esto hemos de añadir 4 millones, que se aprobaron recientemente en la Comisión del impuesto del turismo sostenible, para incorporar a toda esta política de refugios climáticos todos estos espacios que, en épocas de altas temperaturas, requieren habilitarlos correctamente.

Dentro de la Dirección General de Energía, el Instituto Balear de Energía tiene una dotación para este ejercicio de 25 millones de euros, 25.895.000. Aquí sí que verán en la comparativa que hay una disminución de 10 millones de euros, 10.200.000, un 28%. Prácticamente estos 10 millones corresponden -son 8.750.000- corresponden a unas transferencias que se realizaron durante el ejercicio actual, el 2024, a IBISEC de 2.900.000 y a SFM de 5.700.000. Realmente provenía del Fondo de insularidad del año 2022, que se había quedado ahí, se iba pasando de un ejercicio a otro, se pasó del 2022 al 2023, del 2023 al 2024 y del 2024 una transferencia de capital de esos 8.750.000 precisamente para proyectos de solarización. Por eso, en el 2025 no lo van a ver, el presupuesto es prácticamente lo mismo, 2025 que 2024, salvo esa transferencia que se hizo durante el ejercicio 2024 por los motivos que les he comentado.

Por eso, destacar que, dentro del Instituto Baleares de Energía, las acciones principalmente es la dotación presupuestaria, a nivel de resumen, 12 millones a proyectos de autoconsumo de la CAIB, 5 millones también para eficiencia energética y 3 millones que ya empezamos durante el 2024 y seguimos durante el año 2025 para proyectos de balsas de riego fotovoltaica, una solución muy buena para utilizar las balsas de riegos que tienen los distintos ayuntamientos en la lámina de agua, unas estructuras flotantes fotovoltaicas precisamente para aprovechar estos espacios.

Con ello, a nivel de resumen, presidenta, les comentaré a todos ustedes que esos 412 millones prácticamente se distribuyen, como he dicho, en lo que es dirección general y secretaría general esos 254 millones, un crecimiento de 49 millones de euros. Y si sumamos los 5 millones del IBASSAL, los 119 millones del SOIB, los 7 millones, casi 8 millones, de la Agencia de Desarrollo Regional y los 25, casi 26, del Instituto Balear de Energía nos da esa dotación para este ejercicio de 412 millones de euros.

Resumo que es un proyecto y un presupuesto ambicioso. Es un presupuesto elevado. Es un presupuesto hecho desde la responsabilidad de la gestión, conscientes. A mí me gusta decir no que es dinero público, sino que es dinero de nuestros ciudadanos, de nuestros ciudadanos de Baleares, y ésa es la responsabilidad que tenemos todos y cada uno de nosotros de gestionar correctamente todas estas partidas, porque los ciudadanos son los protagonistas.

Pero también quiero destacar otros protagonistas que me acompañan hoy, que es todo el equipo de directores generales, gerentes de las sociedades públicas, secretaría general, asesores, comunicación, gabinete, que también quiero destacar que son los protagonistas, porque este presupuesto está hecho desde el esfuerzo, desde la responsabilidad de cada uno de ellos y con una visión global de consejería. Por eso están todos aquí. Y también en las estructuras que tenemos están todos juntos, precisamente porque ellos son los protagonistas de coordinar y buscar las sinergias entre los distintos departamentos.

Por lo tanto, este es el resumen que les puedo decir, presidenta, y les puedo comentar a todos ustedes.

Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Muchas gracias, Sr. Conseller. Ara els he de demanar si volen la suspensió per un temps màxim de 45 minuts als portaveus o podem continuar. Entenc que podem continuar. Per tant, li he de demanar al Sr. Conseller si contestarà de manera global o de manera individual a cada portaveu.

EL SR. CONSELLER D'EMPRESA, OCUPACIÓ I ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Responderé de manera global.

LA SRA. PRESIDENTA:

D'acord. És el torn dels grups parlamentaris. Pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula el Sr. Pou per un temps de deu minuts.

EL SR. POU I GARCÍAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. En primer lloc, agrair la presència del conseller i de tot el seu equip que l'acompanya. Vull agrair-li les explicacions, és complex poder d'alguna manera comentar una conselleria tant extensa en els deu minuts que tenim, però en qualsevol cas crec que aquesta

compareixença té sentit en funció que es ve aquí a donar explicacions de quina és la política sectorial corresponent, en quin pressupost es recolza i també donar comptes de la gestió de l'any en curs.

Li he de dir que, Sr. Conseller, crec que hem tengut una oportunitat perduda, parcialment, perquè encara tenim rèpliques, però, d'alguna manera, observam una política en el millor dels casos continuista, en alguns casos amb retallades d'organismes i amb una manca de gestió. I m'explicaré amb dades, però no per fer un discurs, sinó perquè aquí hi som perquè vostè després en el torn següent pugui respondre aquestes qüestions.

Miri, la primera qüestió important és que, deixant de banda el SOIB, aproximadament vostè té uns 285 milions d'euros, perquè compta ja dues vegades alguns fons, però aquí el rellevant, primer, és que hi ha 181 milions aproximadament a MRR. És a dir, que dos de cada tres euros provenen d'MRR. Aquí jo sí que li faria un suggeriment, i és que, més enllà de justificar aquest fons, crec que és urgent per part de tots fer una avaluació de l'eficàcia d'aquests fons. Perquè una de les qüestions que li vull demanar és, l'any que ve quants de fons MRR tendrem? I l'important no només és executar aquest fons, sinó per què han servit? Perquè la reflexió següent és, si han estat eficaços, els haurien de mantenir amb fons propis. I aquí ens trobaran en la primera de les disjuntiva d'aquest govern que ha davallat els impostos i que, per tant, redueix la capacitat de despesa. Per tant, crec que és important que procedeixi a avaluar aquests fons MRR.

Dit això, passant ja del més gran pressupostàriament al més petit. En el cas d'energia, efectivament, vostè té aproximadament un increment d'uns 50 milions d'euros més de l'increment que ja va tenir l'any passat. És una bona notícia. Però aquí ens vénen algunes qüestions que vostè no ha comentat, i és que l'any 2024 vostè va pressupostar 155 milions d'euros en el cas de l'ús d'energies renovables i a 30 de setembre el grau d'execució és d'un 35%. Per tant, està molt bé dedicar energies aquí, i mai tan ben dit, en quin és el pressupost, però si no executam, ... i el que tenim és que els fons europeus estan en una potencialitat de perdre recursos altíssima. Crec que vostè no pot venir a aquesta comissió sense explicar aquesta qüestió, perquè parlam que tenim moltíssims de recursos en perill.

En aquest sentit, doncs, analitzant els pressuposts de l'IBE veim que de 19 places que té, només n'hi ha ocupades 13. Per tant, d'alguna manera tenen un autèntic problema de gestió de les subvencions que fan. La primera qüestió que li voldria demanar és: fa tres setmanes en el plenari del Parlament vostè va plantejar que de les 12.000 tramitacions que s'havia trobat en el traspàs del Govern, vostès n'havien ja resolt 4.000. Això és el que va dir vostè en el Ple. Ara està dient que estan aproximadament resolent-les, quina és la veritat?, vostè quan diu 4.000 o quin nombre exactament?

I també ens agradaria saber, que la vida ha continuat després del mes de juny de 2023, quin és l'estat actual?, quina és la auditoria?, quantes sol·licituds noves han rebut i quantes n'han resolt? Aquesta qüestió és important perquè, si tenim problemes de gestió, fins a quin punt hem de seguir invertint

recursos?, perquè, a més, s'han presentat a l'ITS 2024-2025 i, amb un autèntic problema de gestió dels recursos, sol·liciten recursos addicionals d'ITS. I, per tant, creim que posen doblement en perill els recursos. I m'agradaria que ens explicàs aquesta qüestió, de la mateixa manera que vostès, a la memòria, plantegen que volen modificar, per exemple, el Pla director sectorial d'energia, i ens agradaria que ens explicàs un poquet quins canvis planteja. Per això està aquesta comissió, no per reflectir el que ja es posa a les memòries d'increments o de reduccions.

I..., bé, ja en el següent torn plantejaré les altres qüestions, perquè si no, realment, no hi haurà temps.

Pel que té a veure amb el SOIB, Sr. Conseller, vostè ha despatxat el SOIB amb aproximadament uns 45 segons i tenia llibertat de temps. És el segon any en què vostè planteja una retallada pressupostària, 10 milions menys que en el temps del pacte i no es refugii en segons quines qüestions. En polítiques actives, capítol 4 hi ha 6 milions menys que l'any passat i 10 menys que fa dos anys. Per tant, vostè no està compromès..., s'està desentenent de les polítiques d'ocupació i, a més, en el pressupost no figura l'estructuralització del personal. I crec que vostè, a aquesta comissió, havia de venir i donar respostes a això, més que res per ser congruent amb el que va dir en el Ple del Parlament.

Per tant, retallades de pressupost i retallades en el personal. I, a més, també una falta de... entenem que del seu pressupost es destria que vostè no farà tampoc cap inversió en espais al SOIB. I aquesta és una qüestió, per tant, de falta de projecte de futur a més que, ja li dic, ha despatxat aquest tema ràpidament, i és que vostè du un any i mig de legislatura i encara no ha presentat cap programa nou del SOIB. És eloqüent el full de ruta.

En termes de... l'apartat d'Empresa, vostè ha jugat amb les paraules, però els fons per a emprenedoria cauen, perquè sí que és ver, i li reconec que hi ha hagut un increment d'economia social, però d'emprenedoria cauen. I m'agradaria que m'ho explicàs en concret, perquè el que fan és... caure aquests recursos.

Pel que al camp del comerç, em sembla correcte optar per la feina de les cambres, hi ha algun increment, però, Sr. Conseller, hauria d'explicar la caiguda d'internacionalització. L'any passat va anunciar que hi havia 1 milió; ara hi torna a haver mig milió. Per tant, tenim una retallada en termes d'internacionalització i per tant, anam cap enrere.

No tenc temps, però en aquest pla intergeneracional que vostè ha apuntat, que el tenen externalitzat a través de Tragsatec, ja tendrem temps per parlar-ne, però per això hi ha els agents d'ocupació i desenvolupament local que haurien de fer aquesta feina. I, per tant, bé, d'alguna manera la... jo crec que són recursos que es podrien utilitzar millor d'una altra manera.

En termes d'indústria, aquí tenim una oportunitat perduda. Vostè planteja una llei de polígons, que tendrem temps de veure-la. L'any passat va plantejar que el seu objectiu era que hi hagués 30 milions d'euros a la llei de polígons, a la memòria

figura 1 milió. No sé si té a veure amb el pes polític de la conselleria seva dins el Govern, però, realment, entre expectatives i realitat, hi ha una diferència important.

I al final, Sr. Conseller, una llei que neix sense recorregut pressupostari és una llei en paper banyat i més quan el que vostès plantegen -i crec que confonen una llei amb un pla, perquè vostè planteja..., ja tendrem temps de discutir-ho, però si realment ha de desembocar en un pla, el que han de fer, ja que els agrada la simplificació administrativa, és fer un pla directament i no fer lleis que tanmateix l'únic que fan és dir que es farà un pla.

Pel que fa a la Direcció General de Treball, no tenc temps de profunditzar en cadascun dels aspectes, bàsicament el que tenim és un continuisme de les polítiques de l'anterior govern, pel que té a veure amb tots els temes d'ocupació. Sí que vostè torna a plantejar la Llei de conciliació i tornam estar en la mateixa qüestió. Escolti, ja tendrem temps de debatre aquesta llei de conciliació, però no té recorregut pressupostari darrere. Vostès confonen una llei en drets amb anunciar el que en el fons és un pla de conciliació que ja existia.

Continuen mancant totes les qüestions relatives a precarietat laboral, i això no és res més que un reflex també del que fan vostès a l'IBASSAL que, per cert, a l'IBASSAL, en el fons, vostè està retallant el pressupost i no hem d'oblidar que l'IBASSAL té 400.000 euros de la fundació estatal de prevenció laboral i, per tant, en el fons, amb fons propis vostè està retallant. I el que hi ha, amb tot el que ha dit a l'IBASSAL és novament una falta d'ambició de noves polítiques.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Pou. Pel Grup Parlamentari VOX, té la paraula la Sra. Verdú, per un temps màxim de deu minuts.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gràcies, presidenta. Buenos días, Sr. Sáenz, yo me voy a dedicar a hacerle una serie de preguntas sobre algunas cosas que tenemos varias dudas.

Para ir empezando, hablan ustedes sobre implementar bastante la administración electrónica. Nosotros creemos que la administración electrónica tiene que estar para ayudar y no para dar problemas y que se debe tener en cuenta a las personas que no tienen capacidad tecnológica. Entonces una de las cuestiones sería: ¿cómo piensan ustedes preservar, pues, que la atención siga siendo personalizada para estas personas que no tienen esa capacidad? Es decir, está muy bien la administración electrónica, pero tenemos que tener en cuenta que hay un sector poblacional, gente mayor, gente sin capacidad..., entonces también se tienen que tener en cuenta estas personas.

Habla usted también o nos ha comentado el tema de la movilidad, en cuanto a la Dirección General de Circulación, de Transición Energética, de Cambio Climático, la parte de la movilidad eléctrica, nosotros creemos que esta movilidad eléctrica está demostrando ser un fracaso. Es una moda para

ricos que solo pueden ir por las zonas de bajas emisiones. Y lo que necesitamos saber es, por ejemplo, cuántos cargadores eléctricos todavía nos harían falta para que esta movilidad eléctrica fuera realmente efectiva, porque a día de hoy todavía no lo es.

Después, también queríamos saber, por ejemplo, habla usted también en la parte de la especialización turística, también hemos visto en estos presupuestos que dice que se ha generado una desigualdad social. Queríamos saber qué... dice usted que especialmente afecta a las mujeres, queríamos saber basado en qué, porque precisamente en el sector turístico es donde hay más igualdad de oportunidades y el sector donde trabajan más mujeres. Por lo tanto, también me gustaría saber en base a qué dicen ustedes que se necesita promocionar o potenciar este sector.

Habla usted también sobre el cambio climático, que estaría relacionado con la calidad del aire, con la transición energética y que tendría un impacto positivo sobre la salud, cosa que también mejoraría... en la salud y en la justicia social hacia las mujeres. Me gustaría saber qué pasa con los hombres o si a los hombres no les afecta el cambio climático, no les afecta la calidad del aire ni la transición energética. Yo, para mí que..., creo que esto deberíamos ser totalmente iguales todos.

En cuanto al impulso, otro tema que tampoco entiendo muy bien a qué se refiere es el impulso de la movilidad mediante el transporte público, recuperación de espacios urbanos y también explican ustedes que será una mejora para la igualdad de género. Sigo con la misma duda: ¿Los hombres no utilizan el transporte público?, ¿los hombres no utilizan los espacios urbanos? Me gustaría también que me explicara un poco este tema que..., es que no entiendo, no entiendo por qué se hacen este tipo de distinciones.

Y luego, en el programa 761C, en la parte... se ha presupuestado un total de 1.170.000 euros y en la relación de gastos pone 1.720.000 euros, hay una diferencia de 600.000 euros, y quisiera saber si esto es un error o que me explique el motivo. En la..., ya digo, en el programa 761C, la partida 4, pone transferencias corrientes, pone 1.720.000, mientras que en el capítulo 4, aquí se ha presupuestado 1.170.000, quiere decir que 600.000 euros de diferencia sería... habría una diferencia.

Después, también en el programa 721A, la partida 4800, pone a familias e instituciones sin ánimo de lucro, son 25.000 euros. Me gustaría saber también a qué corresponden, porque en la memoria tampoco se especifica.

Y la partida 64000 también pone que "*són despeses en inversions de caràcter immaterial*", es 1.463.915, y en la memoria tampoco se especifica a qué se dedicarían estos gastos.

Y bueno, de momento, hasta aquí mi intervención. Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Verdú. Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca té la paraula el Sr. Rosa, per un temps de deu minuts.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta. I gràcies, Sr. Sáenz de San Pedro per la seva compareixença, per les seves explicacions i també al seu equip per ser aquí i per la feina que fan, que sé que no és agraïda i que, com a mínim, està bé que se'ls reconegui.

A priori, Sr. Sáenz de San Pedro, vostè és un dels consellers -dic *a priori*-, afortunats, perquè sobre el paper sembla que els números de la conselleria pugen, el que passa és que, quan fem una lectura un poc més en profunditat, el que veiem és que el gruix dels fons dels quals disposarà la seva conselleria per gastar, més enllà de la despesa en nòmines, o per fer polítiques, quasi tot són finançament afectat, són fons finalistes que vénen de diverses procedències, ja sigui de conferències sectorials, ja sigui de fons europeus MRR, ja sigui de FEDER, ja sigui d'altres fons. I, per tant, la capacitat real o la vocació real de fer pujar la seva conselleria dins aquests pressuposts és prou més mitigada del que vostè ens ha plantejat aquí.

I, de fet, és molt més mitigada perquè, és clar, hi ha part d'aquest finançament afectat que és exclusivament per a l'any 2025, però la immensa majoria del finançament afectat són plurianuals, que vostè veu créixer el seu pressupost l'any que ve, precisament perquè arrossega fons de l'any 2024 o de l'any 2023 cap a l'any 2025, i que, per tant, el seu creixement de pressupost és a causa, bàsicament, de la falta d'execució pressupostària. I en aquest sentit, jo, Sr. Sáenz de San Pedro, confii que l'any que ve tenguí més fortuna que enguany.

Però, és clar, tenim un problema, de tot el que vostè ens ha exposat no hi ha res que m'indiqui que l'any que ve seran capaços o tendran més eines o tendran més recursos humans, o dedicaran més doblers a difusió, o que arribaran millor a la gent, que permeti gastar els doblers millor. Perquè en el que duem d'enguany, de les ajudes a autònoms, vostè només ha gastat el 15%, almanco de les dades que ens varen entregar vostès com a govern. Dels fons del cànon de residus, s'ha gastat el 0%. De les ajudes al canvi climàtic, que vostè ens diu que l'any que ve hi seran, però que no figuren al pressupost, el 0%. De les ajudes d'energia, el 35%. De les ajudes en matèria de residus per a ajuntaments, el 47%. De les transferències d'inserció laboral, el 67%. Per tant, jo, el primer de tot és que m'agradaria demanar-li, d'aquests fons que incrementa vostè, quines mesures posarà en marxa vostè per assegurar que es puguin gastar? Perquè el paper ho aguanta tot, però si realment vostè vol fer els canvis que planteja i vol veure millorada la sostenibilitat, la capacitat de les empreses, etc., entenc que vol que aquests fons arribin i, per tant, jo li he de demanar de quina manera vol que aquests fons arribin l'any que ve. Perquè enguany entenc que ja no arribam i que arrossegaran els fons d'un any per l'altre.

Més enllà d'aquestes qüestions més estructurals, de quines capacitats tenen com a conselleria, passam al nivell temàtic, en matèria d'energia, la pota més grossa, el gruix ens ve de fons europeus, a nivell de fons, veurem què passa quan aquests fons s'acabin, entenc que hi haurà una minva molt important.

Vostè ha plantejat un pla d'amiant, que és exactament el mateix que va plantejar enguany, fa un any, ara fa un any, per

a l'any 2024, ens va plantejar el mateix. M'agradaria saber què ha passat enguany i per què enguany no s'ha fet aquest pla d'amiant del qual vostè em parlava. Perquè jo entenc que és una cosa important i que a vostè el preocupa, però si el preocupa, per què no s'ha fet enguany i per què l'any que ve sí? Tot i que sigui per poder-me fiar de vostè.

També em preocupa que dins els pressuposts de la Direcció General d'Energia no figura res d'estudis o d'encàrrecs amb mitjans propis per a la redacció o una revisió del Pla director sectorial, la redacció del Pla de transició energètica, que vostè té a un calaix des del mes d'abril del 2023 o, en el seu cas, des del juliol del 2023, i que, com que entenc que no li deu agradar aquell estudi o aquella feina que feren els consultors, com a mínim hauria de contractar-ne un altre. Però és que els doblers no figuren al seu pressupost i, per tant, m'agradaria saber si pensa fer qualche cosa sobre aquesta qüestió, perquè els doblers no hi són.

En matèria de clima vostè ens ha parlat d'un pla o d'inversions en matèria de refugis climàtics. Nosaltres, l'any passat, li férem una esmena de 3,3 milions d'euros als pressuposts per llançar una línia d'ajudes per ajudar, precisament, els municipis a adaptar-se al canvi climàtic, 3,3 milions d'euros. A dia d'avui s'ha executat el 0%, resposta parlamentària escrita per part de vostès: enguany no es treurà cap convocatòria, sortirà l'any que ve. Anam als pressuposts de l'any que ve i els doblers no hi són. Per tant, a mi m'agradaria que m'explicàs, si és que farà una convocatòria amb anticipat de crèdit i, per tant, ja prepara la convocatòria, o és que ens menteix -per entendre-ho-, perquè a mi no em quadren les coses.

Igual que entenc que si vostè diu que llançarà una cosa, jo potencialment entenc que ho farà amb un anticipat de crèdit i que sortirà a principis de gener, però entenc aleshores que no hi haurà fons per a l'any 2026, que serà un any i ja està. Perquè el que passa amb els anticipats de crèdits és que fem la tramitació a final d'any, surten a principis de gener i, per tant, si vostè vol fer això, ja hauria de preveure el fons per a l'any 2026, que no els preveu, la partida és de zero euros, adaptació al canvi climàtic. Jo entenc que és una cosa, pel que ha dit, que el preocupa. I a mi m'agradaria saber-ho, és a dir, no sé si ho pagarà exclusivament amb ITS o no.

En matèria de residus vostè no ha dit res del cànon de residus. Enguany s'ha executat el 0%. Entenc que la intenció del Sr. Costa és que això se'n vagi a la caixa comuna i es puguin gastar els doblers de la manera que vulguin, independentment del que digui el decret de repartiment dels fons, o del que digui la Llei de repartiment dels fons, entenc que els consellers d'Hisenda fan la seva funció, però vostè hauria de vetllar perquè s'executassin aquests fons, que arribassin als seus destinataris. Nosaltres defensam que siguin els ajuntaments, vostès consideren que han de ser els consells insulars, però, en qualsevol dels casos, han d'arribar aquests fons. I dins enguany no han arribat. I tenen i tenim un problema amb l'execució de la llei i de la directiva, i això derivarà en sancions i, entre altres coses, és perquè tenim un problema amb la falta d'infraestructures, de recollida selectiva, de tractament de residus, de prevenció de residus, de punts d'aportació, tot, de fracció orgànica, i això, si no arriben els fons, que hi són i

que figuren al pressupost, perquè el Sr. Costa s'estima més que vagin a la caixa comuna, perquè així pot quadrar els comptes, doncs tenim un problema. I a vostè li toca defensar que aquests doblers que són al seu pressupost es gastin.

Després ens parla d'un increment de la funció sancionadora a la Direcció General de Residus. L'any que ve han previst 300 euros d'ingressos per multes, quan enguany havien previst prou més. Per tant, jo em demano si és que confien que aquesta funció sancionadora inspectora sigui molt poc infructuosa, o han rebaixat, no ho sé, vull dir, m'ho expliqui, perquè a mi, la veritat, és que no em quadren les paraules amb el que diuen els pressuposts.

Respecte de Institut Balear de l'Energia, bé, què li he de dir?, vull dir, baixen el pressupost de forma important. Vostès han fet un plantejament divers del que s'havia fet la passada legislatura, en què consideraven que l'institut que es dedica a energia és qui ha de fer les feines d'energia i no encarregar aquestes feines a l'IBISEC o a SFM o a altres ens del sector públic que tenen altres preocupacions, perquè SFM està més preocupat de posar trens i que vagin al dia, o IBISEC de fer escoles. És un plantejament divers, jo entenc que el meu és més encertat, però, bé, aquí no qüestionarem això, a mi el que em sembla preocupant és que tenen doblers de l'ITS per fer un projecte aerovoltaic que està redactat, que té tots els informes, i renuncien a fer-lo, perquè diu: bé, no, hi ha altres projectes que són més estratègics. Ens ho digui: què és que li falten tècnics? Perquè si li falten tècnics, ens ho demani i hi posam el pressupost perquè els tengui; o és que simplement renuncien a fer les coses.

Passant a empresa -i veig que se m'acaba el temps-, m'agradaria fer-li una pregunta: ara fa un any, vostè va dir que serien més dirigistes amb els plantejaments i que intentarien que els fons anassin a qüestions més estructurals, més estratègiques, m'agradaria saber quin balanç fa d'aquesta qüestió. Més que res, és a dir, precisament les ajudes a autònoms, doncs a nivell d'execució del pressupost són molt i molt baixes, és un 15% i, per tant, m'agradaria saber com d'efectiu considera que ha estat enguany.

Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rosa. Pel Grup Parlamentari Mixt, té la paraula la Sra. Gómez, per un temps de deu minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Bon dia, gràcies, Sra. Presidenta. Bon dia, Sr. Conseller, bé, i a tothom.

Bé, una ullada ràpida de tots els nombres, bé, és impossible passar per tot, però li faré algunes preguntes. Un tema que ja l'any passat nosaltres vam, ho record perfectament, abordar és el tema de les cambres de comerç. Des d'Unides Podem, no podem evitar veure una espècie d'externalització d'activitats pròpies de l'administració pública a favor de les cambres de comerç. Llavors jo li recordaré els nombres, per exemple, a l'àmbit d'ordenació i promoció comercial, la Cambra de

Mallorca se'n du 413.540 euros, la de Menorca, 285.410, i la d'Eivissa, 301.050.

Després, a l'àmbit de promoció empresarial i economia circular, Mallorca, 150.000, Menorca i Eivissa, 80.000. I fins i tot amb el tema d'ocupació i inserció laboral, Mallorca, 15.000 euros més. Sr. Conseller, jo voldria que m'expliquéssis la part d'administració pública que gestiona o implementa el que fan les cambres, voldria que m'expliquéssis què fan i amb quina part de l'administració pública van lligades quant a activitat? I si no pensa que no deixa de ser açò una externalització encoberta.

També voldria saber, no sé si vostè ho ha explicat, perquè estava amb diverses coses, però crec que no, hi ha una crisi molt important del comerç minorista, jo a vostè l'he sentit explicar que hi ha propostes per a polígons industrials i altre tipus de propostes, però el comerç minorista realment no alça cap. Llavors, és ver que vostè ha explicat un programa, com a una borsa de negocis per implementar o ajudar a la successió empresarial. Açò és molt bona idea, de fet record que a PIME Menorca ha estat, crec que..., bé, ha liderat un poquet aquests temes que no són fàcils, perquè record personalment haver escoltat un negoci de tota la vida, una llibreria que intentava posar en marxa, perquè, a més, era gent molt lligada a PIME, i, bé, realment és complicadíssim. Però, és clar, crec que hauríem de ser valents i valentes i reconèixer que la crisi del comerç minorista no és només un problema de manca de relleu generacional, sinó també, per exemple, de l'augment de preu dels lloguers dels locals. És inassumible. També del canvi d'hàbits de consum en tema d'empreses *on line* i també per la competència dels grans magatzems i centres comercials.

Jo voldria saber si, a part d'aquest programa que jo convenc que és bo per al tema de relleus, és a dir, si s'aborden altres problemàtiques que té el comerç minorista. I especialment, voldria saber si hi alguna política atén les pujades de preu dels locals, que jo no vull comparar amb la pujada dels preu de l'habitatge, però que ve a ser un problema prou similar, és a dir, com que, òbviament, doncs lliure mercat, i especialment a centres urbans, també a causa de tota la pressió turística, quasi a la possibilitat de tenir un mercat amb alguns sectors molt lligats al turisme, que alhora també produeix una unicitat de comerços, que és com una espècie de bucle perquè la gent que encara aconsegueix viure en els centres de les ciutats, llavors o mengen gelats o duen avarques tot l'any, per dir-ho un poc còmicament. Voldria saber si hi ha alguna política per part de la seva conselleria per escometre aquesta problemàtica, que jo crec que és real, no crec que ningú no la pugui negar.

I també li voldria demanar, seguint amb el tema del comerç minorista, si tenen alguna política o acció concreta per donar suport als mercats tradicionals, que estan molt lligats, òbviament, també, a la Conselleria d'Agricultura, Ramaderia i Pesca, i li vull posar un exemple: el Mercat de Pere Garau, d'aquí, de Palma, ha tengut un premi nacional, crec que és important destacar-ho; també hem de destacar..., crec que, de fet, hauríem de destacar els casos d'èxit, aquest comerç rebrà aquest premi com a millor iniciativa comercial col·lectiva. És un premi que li dona la Confederació de Mercats Tradicionals, i jo el que voldria saber és si des de l'administració pública, des de la seva conselleria, hi ha alguna acció prevista per donar

suport als mercats tradicionals. Perquè, entre d'altres avantatges, en tenen una que crec que és important, i és que donen molta facilitat a evitar intermediaris, és molt fàcil que el producte d'aquí, el producte local, sigui posat directament a la venda als consumidors, és a dir, i tot el que ens estalviam d'intermediaris, bé, té moltes probabilitats d'afavorir el productor, que sol ser qui està més penjat.

Per tant, li faria una pregunta que d'alguna manera també aniria lligada a una altra conselleria, com vostè es pot imaginar: el problema dels centres urbans és que, sobretot pel tema d'oci i també del turisme, doncs s'han convertit un poc en mercats de serveis, a alguns hi ha més que vermuteries que no venda de producte local. I voldria saber, des d'aquest punt de vista, Sr. Conseller, si té accions concretes, que a mi em sembla que seria molt convenient que hi fossin.

I també amb el tema dels preus dels locals, miri, hi ha un programa a Barcelona, a Ciutat Vella, que també està molt gentrificada la part... per turisme, gentrificació turística, hi ha un programa..., jo l'any passat ja vaig intentar fer una esmena, intentar no, li vaig fer una esmena, el que passa és que no me la va comprar; i jo la tornaré fer, perquè per caparruda jo, i vaig posar un exemple molt concret: un poble de Menorca, que es diu Es Castell, que té un problema molt greu, molt greu, de desaparició del teixit comercial que ofereix al poble la possibilitat de tenir comerç minorista. El programa que li he explic de Barcelona es diu Aixequem les Persianes, una cosa així, i el que va fer l'Ajuntament de Barcelona -és ver que parlam d'un ajuntament-, però, com que és una capital de província, té quasi les mateixes competències que vostè, Palma també les tendria; aquest programa, bàsicament, consistia a generar una borsa pública de locals comercials. I aquesta borsa pública de locals comercials es posava d'alguna manera com en licitació, com fa l'IBAVI, quan ofereix pisos de protecció oficial. I a qui afavoria aquesta licitació de locals comercials? Doncs, bé, òbviament, als productes quilòmetre zero; òbviament, a tot aquell tipus d'empresa que tenia un punt d'innovadora; també d'emprenedoria; fins i tot, d'artesanía; és a dir aquí, vostè, òbviament, com a polític, com el cap de la cosa i de la casa, políticament vostès decidirien com es premien aquestes, que no són cessions, són lloguers econòmics i assequibles, és a dir, no parlam de muntar una borsa de locals comercials perquè siguin gratuïtament..., no, perquè entenc que açò no és possible, però sí a preu assequible, i es dona a les empreses un temps, que pot ser de 5, 7, 10 anys, per arrancar moltes vegades negocis que comencen, i crec que seria molt important entendre que aquesta és una problemàtica molt greu, tant per mantenir les empreses de comerç minorista que ja existeixen, com per incentivar nou comerç minorista, perquè no hi ha qui pagui els lloguers, Sr. Conseller.

Segurament els únics locals que es poden pagar són els que es troben a carrers de l'extraradi on passa ningú. I, bé, hem de reconèixer que això és així.

I després, també a nivell d'incentivar, de vegades si no pots amb el teu enemic t'has d'aliar amb l'enemic i deixar de veure'l com un enemic, i parl de tot el comerç *on line*. El comerç d'aquí tal vegada hauria d'assumir que també ha de vendre *on line*, encara que tengui un lloc al carrer d'aquí darrera, preciós, meravellós, de tota la vida, però que tal vegada necessita també

començar a fer vendes *on line*. I també voldria saber si té alguna acció concreta, moltes vegades aquestes accions van lligades a les federacions de la petita i mitjana empresa, a Menorca els programa es diu Xuroa, si no m'equivoc -Sr. López, no m'he equivocat, eh-, bé, doncs, bàsicament, voldria que m'expliquéis quines concretes accions té per donar suport al comerç minorista i que m'expliqui això de les cambres de comerç.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Pel Grup Parlamentari Popular, té la paraula el Sr. López, per un temps màxim de deu minuts.

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

Moltes gràcies, presidenta. Bé, jo, en primer lloc, vull donar les gràcies al conseller Sáenz de San Pedro i a l'equip per la confecció d'aquests pressuposts i per uns pressuposts que aquest grup parlamentari vol destacar, que, en analitzar l'assignació de les partides, veiem que des de l'inici de la legislatura la Conselleria d'Empresa, Ocupació i Energia ha mantingut un enfocament de futur coherent amb les propostes.

En este sentido, los presupuestos de este año son fieles a esa visión, reforzando programas clave que aseguren una continuidad de esa gestión de la conselleria, incorporando mejoras necesarias para atender las demandas de los ciudadanos de las Islas Baleares. Es muy importante destacar que, cuando se analizan estos presupuestos y se miran con profundidad y se miran las partidas, es un presupuesto que ha salido fruto de escuchar a la gente, de escuchar a la industria y de escuchar a todo el mundo, y esto este grupo lo valora muy positivamente.

Este año, los presupuestos de la conselleria han experimentado un aumento significativo, alcanzando los 354 millones, un 24% més, crec que és un increment que no és gens menyspreable, a tots ens agradaria que fos infinit però tots sabem que estam en una situació expansiva, que es poden incrementar els pressuposts, però que s'ha de fer d'una manera coherent, racional i responsable.

Unos presupuestos que claramente demuestran el compromiso de este Govern con los autónomos, el empleo de calidad y la seguridad del mismo, la transición energética, el relevo generacional, el fomento del comercio local, el diálogo social y la apuesta por el fortalecimiento o impulso de la industria y la diversificación de la misma. Aquests pressuposts tenen molt en compte tots els factors que intervenen en l'economia de les Balears, i no només açò, sinó que fa una aposta molt important per desenvolupar noves àrees econòmiques per poder diversificar -aquesta paraula de la qual tots ens omplim la boca i que moltes vegades després no han dut polítiques econòmiques per desenvolupar-ho.

Jo i aquest grup estam molt satisfets amb veure quines són les apostes. Este incremento permitirá avanzar en las áreas prioritarias que guíen la actuación de la conselleria, que son empleo, energía, comercio, industria y bienestar laboral. No

oblidem mai el benestar laboral, és a dir, són uns pressuposts que, com he dit, tenen a veure amb tothom, totes les peces de l'engranatge econòmic i social de les Illes Balears estan contemplades aquí.

La conselleria segueix apostant per un pressupost equilibrat, realista i enfocat. Per tot açò m'agradaria destacar per punts: *treball, se apuesta por el diálogo social, manteniendo una posición nada intervencionista*. És a dir, aquest govern, i a través de la conselleria i la secretaria autonòmica, aposta pel diàleg social, però el diàleg social com a facilitador el Govern, en cap moment, *como interviniente activo*, d'imposar o forçar.

La llei de conciliació és un clar exemple de l'aposta d'aquest govern per millorar les condicions personals i laborals dels ciutadans. És cert el que s'ha dit aquí, que té un pressupost inicial, *pero caminando se hace camino* i quan una llei s'implementa té una primera assignació pressupostària i després es van fent assignacions pressupostàries segons les necessitats.

El suport a l'empresa i als autònoms, *fortalecer las oportunidades de empleo y los programas de apoyo a los autónomos, respondiendo a la demanda de estabilidad económica y a las necesidades de los trabajadores*. És fonamental, açò és una terra d'autònoms, aquí, a Balears, són molt pocs els grans empresaris, la majoria són PIME, i és molt important que aquest govern, a través de la conselleria, tenguí aquesta sensibilitat d'ajudar els autònoms, d'ajudar els comerciants, d'ajudar aquesta gent que cada dia lluita a un mercat cada vegada més agressiu, més difícil, per seguir mantenint els seus negocis i poder seguir creixent. Per açò, per a les PIME i per als autònoms hi ha accions *como bonos comerciales para ayudar al pequeño comercio local, la cuota cero y dual, también ayudas para la consolidación de los autónomos, como bien ha dicho, lo cual nos ha satisfecho muchísimo cuando hemos estado analizando el presupuesto, que todas estas acciones, que es cierto que muchas de ellas comenzaron en esta legislatura, en el ejercicio pasado, usted les está dando continuidad, las está reforzando. Ayudas a los comercios para la transición y eficiencia energética*: és a dir, ens omplim la boca de transició energètica, de sostenibilitat, però hem d'anar a la base i la base és privat, *pequeño comerciante* i gros. *Y está muy bien que se sigue contemplando y que se refuerce*.

I un tema que a nosaltres, a aquest grup parlamentari, ens preocupa molt i a la resta també, eh, que és suport al relleu generacional: *realmente, viendo el presupuesto y viendo su plan y viendo las aportaciones que está haciendo para ello, resulta muy atractivo y muy positivo ver que de una manera muy decidida se está decidiendo a que realmente hay un apoyo al relevo generacional. Y quiero destacar una campaña que ya está en marcha y que creo que es muy buena, y además da una sensibilización social, que es el Fem Poble. Enhorabona por esta campaña y siga en esta línea*.

En cuanto a la Agencia de Desarrollo Regional de las Islas Baleares. Sempre parlam de diversificació, de monocultiu i això, doncs enhorabona també, creació de vivers industrials per a emprenedors industrials; és a dir, si volem diversificar i volem ser una terra atractiva per al talent diferent al del turisme, hem de sembrar les bases, i les bases aquestes són

realment positives. Desig molta sort, desig tot el suport que necessiten de tothom que el tenguí i seguir en açò.

Quant a *energía e impulso a la sostenibilidad y a la transición energética*, tots fem feina per una transició energètica efectiva, reforçam les infraestructures promovent les energies renovables tant en el sector públic com en el privat, que és un altre tema que m'agrada molt quan veig en els pressuposts i en el desenvolupament de les partides; és a dir, aquí o ajuntam públic i privat i anam tots a una, o si anam per una banda sense ajudar a l'altra, serà impossible aquesta transició energètica.

Y un tema que realmente no lo vi -no me fijé cuando analicé el presupuesto-, pero lo ha dicho usted, y creo que es una gran noticia, es el blindar al personal para seguir con el desatascó de las subvenciones. Creo que es una aportación muy positiva. Creo que demuestra una visión de futuro, de continuismo positivo y constructivo, y no de un bluff que en un momento dado usted, para obtener una portada de periódico, pusiese una gente y ahora ya se ha perdido. Enhorabuena, también.

En cuanto a industria y polígonos, bueno, la ley, como usted le llama, de áreas de promoción industrial a través de la ley de polígonos, yo creo que también es una iniciativa positiva. Tenemos que ver hacia dónde se desarrolla, cuál es la asignación presupuestaria, pero lo que sí está sembrada es toda la base, una base para construir y generar, una base para adoptar las áreas, como usted le llama, de promoción industrial, a las verdaderas necesidades de estas islas, a la real, a la realidad de cada isla. Y esto es muy positivo.

Me gusta también ver, porque usted en distintas ocasiones en el Pleno nos había hablado del sector náutico, de potenciar el sector, y veo en presupuesto, con memoria y todo, que realmente usted se lo cree. Esto es muy importante porque es verdad que en Baleares, y digo en Baleares, no Mallorca, Menorca, Mallorca, Ibiza y Formentera, tienen un gran potencial en el sector náutico. Me alegra ver que es una apuesta firme y directa.

En cuanto a la ayuda a los constructores que ha mencionado, realmente desconocía este problema, pero creo que todo lo que es ayudar a los distintos sectores a crecer, a desarrollarse y a consolidarse, siempre es positivo.

Y hay una ayuda que a mí me ha tocado la sensibilidad, que me parece brutal, la estuve hablando con su directora general, yo fui un poco..., era un diputado un poco pesado con este tema, que es la ayuda a la adquisición de las máquinas de segunda mano para la industria. Baleares no tiene una industria fuerte, tiene una industria que está pasándolo muy mal, una industria que si escuchamos..., ¡cuidado!, y cuando digo industria son talleres de una, dos, tres, cuatro personas -no imaginemos grandes fábricas, grandes plantas-, que estaban demandando esta acción y esta apuesta ya que no tenían capacidad de comprar máquinas de primera mano. Entonces lo celebros.

En cuanto a salud laboral, hay una gran apuesta. Me alegra. Tenemos que seguir apostando para bajar la siniestralidad y seguir con ello.

Con este nuevo presupuesto no cabe duda alguna de que se persigue el objetivo de garantizar que cada euro asignado se traduzca en un impacto real y efectivo en los proyectos de la conselleria, alineados -que esto es importantísimo y es un tema que destaco de este gobierno presidido por Marga Prohens-, alineados con las necesidades de la ciudadanía. Y, por favor, conseller, sigan en esta línea, sigan construyendo la línea de que el ciudadano esté en el centro de todo. Nosotros nos debemos a la gente que nos ha votado, que ha confiado, y debemos cumplir lo prometido.

Muchas gracias, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. López. Té la paraula el Sr. Conseller per temps il·limitat.

EL SR. CONSELLER D'EMPRESA, OCUPACIÓ I ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Gracias, presidenta. Gracias a todos ustedes por sus reflexiones, por sus preguntas, por sus aportaciones. Voy a intentar -y discúlpenme si no lo hago bien-, voy a intentar responder a todas las preguntas, seguramente un poco de manera desorganizada, porque voy a intentar atar por todos las áreas que me han preguntado. Pero antes de nada, Sra. Verdú, si hay algún error, pues yo ahora soy incapaz de mirar si ha habido un error, lo miraremos y le daremos la respuesta oportuna a todo eso.

Y también hablaba de esa diferencia entre hombres y mujeres. Mire, en la Ley de conciliación lo tenemos muy claro y lo analizábamos dentro de todas aquellas personas en Baleares que han pedido una reducción de jornada de trabajo para atender a sus familias, la mayoría, prácticamente el 70 u 80%, son mujeres. Entonces esa realidad existe ahí y requiere una atención diaria en todas las políticas también que hacemos desde esta consejería.

Temas de comercio y temas de comercio minorista. La Sra. Gómez me comentaba las convocatorias y el apoyo a las cámaras de comercio. Pues sí, creemos en la colaboración público-privada y la atención a las cámaras de comercios es una vía para esto. Hablaba de Mallorca, de Menorca, de Ibiza, Ibiza y Formentera, están juntas, y por un lado están las nominativas a cada una de las cámaras, que es la partida que usted veía, y la otra partida son proyectos concretos en los que participan las distintas cámaras y que nos justifican. Volvemos a decir, creemos, y desde el Govern creemos mucho, en el sector privado y mucho más también en la colaboración público-privada.

También comentaba una especial atención que hemos de tener, y la tenemos, en el comercio minorista. Creemos en el comercio minorista. Creemos, como no puede ser de otra forma, también en los mercados tradicionales. De hecho, la referencia que ha hecho usted al mercado de Pere Garau, la nominación, el premio que le han dado a nivel nacional la Asociación de Mercados Tradicionales precisamente, precisamente, es por una convocatoria, por un apoyo que desde esta Dirección General de Empresas se ha hecho a los

mercados municipales, y ese premio a nivel nacional que le otorgaron era por un proyecto financiado por estas ayudas. Creemos porque realmente son los olvidados, nunca ha habido una convocatoria de ayudas a los mercados tradicionales, a los mercados municipales, y creemos que ahí se congrega gran parte del tejido de PYME, de micropymes, de autónomos que incentivan, potencian, están muy cerca de la ciudadanía en todo lo que es producto de kilómetro cero, artesanía, y todo eso. Por lo tanto, creemos en los mercados tradicionales, creemos en el comercio minorista.

Tiene muchos problemas el comercio minorista, no solo el problema del relevo generacional, hay otros problemas, pero esta campaña específica que hacemos es para focalizar en el tema del relevo generacional, pero tenemos muchas políticas de ayuda al comercio minorista: ayudas a comercialización, digitalización, eficiencia energética. Estamos muy cerca también del comercio minorista.

De hecho, ha hablado usted de una bolsa de inmuebles, de alquileres. No, no vamos a entrar nosotros desde esta consejería en bolsa de inmuebles, de velar por los alquileres. Sí que dentro de los proyectos de la Agencia de Desarrollo en Menorca, que hemos comentado, el apoyo a proyectos de emprendimiento, vivero de emprendedores, ayudar a aquellos que empiezan de base industrial al principio con unos espacios adecuados, no solamente de tutelar los proyectos, incentivarlos, sino espacios, como tenemos también en Inca, en el Centro Bit de Inca, espacios a unos precios muy adecuados para que puedan desarrollar su actividad por un tiempo limitado, porque al final es el mercado donde tienen que desarrollar la actividad todos estos. Está muy bien ayudarlos, mimarlos al principio, pero luego tienen que continuar.

Comentaba el Sr. Rosa, a usted no le gusta cuando bajan los presupuestos, pero tampoco le gusta cuando suben. Decía, afortunados somos que suben los presupuestos y afortunados y benditos los fondos finalistas. No le gusta cuando baja y tampoco le gusta cuando suben. Benditos los fondos finalistas, que nos ayudan a articular políticas y a seguir hacia delante con todo esto. ¿Tienen un peso muy importante? Pues sí, lo vuelvo a decir, bienvenidos sean estos fondos finalistas y, lo vuelvo a decir, dentro de estos fondos finalistas hacía referencia usted también a ese fondo de insularidad que desde el IBE, que usted conoce muy bien, era una dotación del 2022, pasó al 2023. Lo que tenemos que hacer es ejecutarla y por eso se hace una transferencia a IBISEC y a SFM para estos proyectos.

También hablaba usted del canon de residuos. El canon de residuos, lo dijimos, la canalización es a través de los consejos insulares, tienen que llegar a los ayuntamientos, pero la vía es a través de los consejos insulares. El canon de residuos, la dotación, la sección 39 son 9, 10 millones de euros que se han de canalizar a través de los consejos insulares y, evidentemente, incentivamos y potenciamos todo lo que son las políticas de recogida selectiva, apoyos a los ayuntamientos y, ¿cómo no? -y lo decíamos antes-, esa campaña de que el que contamina, paga, pues sí, estamos focalizándonos mucho en los expedientes de residuos, porque también había muchos, y la gestión la hemos optimizado y la hemos agilizado para que esos expedientes acaben y acaben donde tienen que haber, allí donde

haya una sanción que sea una sanción y que sea una actuación rápida.

Voy pasando un poco aquí, les disculpo un poco si son temas..., temas..., voy pasando de uno a otro. La Sra. Verdú hablaba de cuál es la realidad de la movilidad eléctrica en Baleares. Pues la movilidad eléctrica que nos encontramos, la movilidad eléctrica no, el sistema de carga para vehículos eléctricos en Baleares lo encontramos con un grado de aceptación por parte de la ciudadanía, de los usuarios, muy baja, con muchos, muchos cargadores estropeados con falla, prácticamente un 30%. Lo que hemos hecho desde un principio, precisamente para incentivar la movilidad eléctrica, es darle estabilidad al sistema actual con un contrato de mantenimiento, con una dotación de 1.300.000 euros de un nuevo contrato de mantenimiento, con una política de sustitución de cargadores, con la licitación de un nuevo *software* y, sobre todo, con un proyecto estratégico a medio y largo plazo que es de conseguir en Baleares que la movilidad eléctrica en los puntos de carga de toda Baleares sean interoperables, es decir, que cada operador, cada usuario que tenga una cuenta con un operador pueda cargar en cualquier punto de carga, sea de la red pública, sea de la red privada, que estén todos interoperados.

A veces es la pescadilla que se muerde la cola, no tenemos coche eléctrico porque no hay suficientes puntos de carga. Lo que tenemos que hacer es que la red de puntos de carga de toda Baleares sea estable, vaya creciendo. Aproximadamente hay unos 1.000, 1.100, no postes, cargadores, hay algunos que son dobles, unos 1.100 de acceso público en todo Baleares, y lo que estamos dando es estabilidad a esa red precisamente para que sea confiable y sea estable, y se potencie y se incentive la movilidad eléctrica. Usted sabe que en 2050, el objetivo de emisiones es muy exigente y 2050 no está tan lejos y tenemos que poner las medidas adecuadas para poder llegar.

El Sr. Pou me hablaba de recortes, me hablaba de oportunidad perdida. Yo se lo tengo que decir muy claramente, Sr. Pou, ni estamos haciendo recortes ni estamos haciendo despidos -ni estamos haciendo despidos-, se lo tengo que decir tajantemente y usted no puede mentir, no estamos haciendo despidos.

El SOIB tenía una dimensión que en la época de la pandemia fue necesario ampliarlo, porque había que dar respuesta a unas necesidades muy concretas; se hizo un proyecto de inversión de 153 personas, los proyectos de inversión tienen una duración de tres años más uno, se han cumplido, sabían todos los trabajadores y lo sabía usted porque lo puso en marcha, que eso terminaba y terminó.

El SOIB tenía una dimensión muy concreta, se sobredimensionó precisamente para dar respuesta a unas necesidades que había y en ese momento esas eran las necesidades, hoy día las necesidades de Baleares son otras. Estamos en pleno empleo, prácticamente el capítulo 1, laboral, no se toca en el SOIB, sigue estando. Y el SOIB está perfectamente preparado para dar respuesta a todas las necesidades del ciudadano, a todos los proyectos, todas las oficinas del SOIB, toda la estructura del SOIB está

perfectamente preparada y dispuesta para poder dar respuesta a todo eso.

Por lo tanto, Sr. Pou, no diga que estamos haciendo recortes en el SOIB, no diga que estamos haciendo recortes y despidos en el SOIB porque no es verdad.

Sí que es verdad que desde este gobierno, este gobierno del Partido Popular, tenemos una visión global de todas las consejerías y ahora donde hay que dar un impulso especial es a la política de salud, educación, asuntos sociales, como en su día tocaba ese incremento de personal en el SOIB a través de un proyecto de inversión de 150, eso tiene una fecha de inicio y una fecha de finalización. Se está reorganizando, precisamente, esa estructura para dar respuesta a las necesidades correctas y a todas las políticas de ocupación del SOIB que están garantizadas con los presupuestos que hemos dicho, con esos 92 millones de euros. Por lo tanto, no diga eso, Sr. Pou.

Dice usted también que caen las políticas de emprendimiento, mire, precisamente a través de economía social, del plan director, la dotación del millón trescientos, ahí también hay emprendimiento, a través de las políticas de mentorización y de asesoramiento de la Agencia de Desarrollo hay políticas de emprendimiento, a través de la propia dirección general de Empresa también.

Y la internacionalización, lo he explicado antes, usted incide, pero sí, el año pasado eran dos anualidades las que había, este año es una y es la misma dotación. Pero, de todas formas, el impulso, usted... y usted no me dirá nunca que este consejero no impulsa la empresa ni impulsa esas políticas que puedan ayudar a nuestro tejido industrial y empresarial a crecer.

También en el SOIB ponemos en marcha y ya estamos diseñando, dentro de la convocatoria de *Joves Qualificats*, que es muy adecuada porque da oportunidades a los jóvenes que están empezando, a los jóvenes que han terminado su formación, su primer trabajo a través de entidades locales, *Joves Qualificats*, entidades locales, sector público instrumental. Vamos un poco más allá, mantenemos esas convocatorias, pero diseñamos una que es *Joves Qualificats...* llamémosle empresa, llamémosle sectores empresariales, llamémosle organizaciones empresariales, para que esas oportunidades laborales de aquellos que terminan, aparte del sector público, tengan una opción también en el sector privado a través de las propias organizaciones empresariales.

Me critica usted la ley de polígonos, precisamente la ley de polígonos, antes no había ley de polígonos, antes no había dotación presupuestaria para ayudar al mantenimiento, ahora sí, son 3 millones de euros. Ojalá fueran 30, ojalá fueran 35. Antes no había. Ahora hay. Empezamos y lo que realmente tenemos que hacer es empezar a impulsar aquellas cosas que realmente los ayuntamientos con los empresarios del polígono de Porreres y el polígono de Maó, el polígono de Es Mercadal... todos nos digan que estamos empezando a ayudar al mantenimiento de aquello que realmente los empresarios y los ayuntamientos necesitan.

Por lo tanto, antes no había, ahora hay. Usted dice que no hace falta una ley, pues hace falta un marco para darles seguridad, para crear canales de interlocución entre los empresarios y la administración. Vuelvo a decir, como le decía a la Sra. Gómez, creemos en este gobierno en la colaboración público-privada, creemos en el sector privado como un cauce para crecer y un cauce para impulsar la economía.

El Sr. Rosa me hablaba también de los refugios climáticos. Sí, impulsamos los refugiados climáticos, de hecho, lo que comentaba de la última convocatoria aprobada para esa consejería, para la propia Dirección General de Energía, de ITS, refugios climáticos, impulsamos lo que había de refugios climáticos y abrimos nuevas vías, precisamente para que muchos colegios públicos que tienen unos espacios difíciles en verano, con mucho calor, sobre todo cuando vía ley de conciliación se van a potenciar la apertura de centros escolares, ya no solamente en verano, sino en Semana Santa, podamos tener unos espacios habilitados, unos espacios completamente diseñados, con pérgolas fotovoltaicas que al mismo tiempo redunden en una minoración de los costes energéticos de los centros públicos y, al mismo tiempo, que haya unos espacios habilitados en épocas de altas temperaturas para que los chicos, los jóvenes puedan disfrutar... los centros tengan unas instalaciones adecuadas precisamente para poder bajar la temperatura en esos momentos tan críticos.

Me hablaba también el Sr. Rosa de por qué no hemos hecho ahora lo del censo de amianto. Mire, el amianto, yo lo dije desde el primer día y usted lo sabe perfectamente porque llevamos muchos años hablando usted y yo de todo esto y ahí confluimos. Sacamos la convocatoria para sustitución de cubiertas de amianto en polígonos, una convocatoria que está funcionando muy bien, que supone retirar el amianto y sustituirlo por... para el (...) y fotovoltaico. Eso está funcionando bien, pero precisamente cuando lanzamos estas ayudas nos damos cuenta que hay que identificar muy bien cuál es el mapa de amianto de Baleares, ya no solamente en polígonos, sino en todo tipo de espacios, públicos y privados, fincas, sector agrícola..., hay mucha cubierta de uralita, mucha cubierta, muchas instalaciones y es necesario ese mapeo de saber exactamente el censo que tenemos y cómo está.

Hacia referencia, Sr. López, usted a ese impulso de los autónomos. Es un eje estratégico de este gobierno, de esta consejería, de este consejero. Nunca en esta comunidad ha habido tanta atención a los autónomos. Hay más de 100.000 autónomos en Baleares. Cuando estamos hablando de autónomos no estamos hablando de ese asesor fiscal que..., a lo mejor auditor, estamos hablando de taxistas, estamos hablando de periodistas, estamos hablando de fontaneros, de electricistas... El tejido de autónomos de Baleares es lo suficientemente importante como para no atenderlo. Mantenemos la dotación presupuestaria de las distintas convocatorias con una vocación de incrementarla y de dotarla cada vez más.

Cuando hablamos de estas convocatorias de autónomos, parece que es que no hay más, pero cuando estamos hablando de ayudas al comercio, ayudas a los mercados municipales, ayudas a la modernización, a la digitalización, a la eficiencia

energética también se está hablando de autónomos porque es un tejido lo suficientemente importante para hacerlo.

Y a lo que usted también hacía referencia, esa novedad que incluimos de maquinaria de segunda mano, eso es un eje importante, muy importante, precisamente para ayudar a la empresa, para ayudar a la industria.

En definitiva, eso es un poco el resumen que puedo hacer de sus preguntas. Ahí están mis respuestas, y también quedo, presidenta, a disposición de todos ustedes.

Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. Conseller. Ara, en torn de rèplica, pel Grup Parlamentari Socialista, el Sr. Pou té la paraula, per un temps màxim de cinc minuts.

EL SR. POU I GARCÍAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. La pregunta és si, Sr. Conseller, vostè creu que, amb la seva explicació, el seu discurs pot persuadir, un discurs que, en els millors dels casos, són polítiques continuistes, on ha reconegut que hi ha retallades a SOIB, IBASSAL, empenedoria, internacionalització, i on hi ha una falta flagrant de gestió dels recursos.

I, tot això, no només és que ho digui el Partit Socialista, sinó que s'acaba traspuant en una falta de pes de la conselleria.

Anem per passes. Vostè té temps il·limitat. Podria donar-nos alguna pinzellada del què pensa sobre el Pla director sectorial d'energia, que no m'ha contestat?

D'altra banda, quants recursos MRR tendran vostès el 2026? I la pregunta és important perquè, com li hem repetit molts dels intervinents aquí, doncs, si hi ha falta de pes polític, correm el risc que en aquesta conselleria caigui molt el pressupost l'any que ve. Quina explicació ens dóna que al fons d'energia el grau d'execució sigui d'un 35%? Sr. Conseller, està vostè satisfet amb això?

No m'ha contestat el nombre d'expedients que es va trobar, fins a juny de 2023 els tenen resolts, el que sabem del Ple del Parlament és que de 12.000 n'hi havia 4.000. I tampoc no m'ha dit dels nous, quants n'hi havia? El que està clar és que, en el millor dels casos, si vostès tenen una taxa d'execució del 35% del fons, com a molt ens trobam en el 35%. Per tant, tenim un autèntic problema de gestió.

Li torn repetir el tema de l'amiant, està molt bé identificar, però estic segur que... i tots ho sabem, n'hi ha tant que està molt bé que faci vostè un mapatge de l'amiant, però comenci donant ajudes als ciutadans, i després ja veurem quan arribem al topall. Per tant, a més, en els polígons, la ciutadania també reclama ajuts.

I miri, vostè ha plantejat dues lleis, la de polígons industrials, que és una mostra de la falta de pes i de projecte de la conselleria. Vostè, a la memòria, diu que hi ha 1 milió

d'euros per a això, això és el que posa a la memòria, jo me'l puc creure si són 3, però amb aquest recorregut pressupostari no arribarà molt enfora. Ja discutirem la llei, però vostè, bàsicament, el que ens ha traslladat és que serà una llei per teixir la interlocució. Li vull recordar que la llei d'indústria, el primer any que es va aprovar, va suposar un increment de pressupost de 8 milions d'euros.

En termes de comerç, també observam la seva falta de pes polític amb el decret llei d'urgència d'habitatge, el fet de permetre que els comerços es puguin convertir en habitatges farà pujar els preus i posa en perill el comerç d'aquestes illes i, per tant, és un tema important.

No ha dit res de (...) de treball i la precarietat laboral. En el tema de l'IBASSAL, els recursos s'han reduït i vostès no han ni respectat una PNL que es va aprovar, per majoria de tothom, per incrementar el pressupost en 400.000 euros. I vostè, després, a part de paraules agradables, no ens ha dit res de com estan els estudis de càrregues de les cambres de pis, ni s'ha compromès amb cap nou estudi que no es trobàs del pacte de progrés. Què faran, posaran en marxa el tema de les càrregues dels cuiners?

SOIB, Sr. Conseller, hi ha retallades, vostè ha dit que està sobredimensionat, ja ho veiem que ho redirigeix cap on vostè vol. Vostès, en aquests moments ja hi ha devers 80 treballadors menys al SOIB i en el pressupost no s'incrementa ni un euro per a nou personal. Per tant, vostè, efectivament, farà retallades, i no em digui que es cobreixen els serveis, perquè vostè va firmar una ordre, dia 8 d'octubre, en la qual modificava una convocatòria perquè reconeixia que en aquests moments no són capaços de cobrir l'orientació laboral. Això ho ha signat vostè.

Per tant, o és incoherent amb una resolució al BOIB, o és incoherent ara. I la seva falta de projecte i de pes polític en el SOIB es demostra en què vostè, a diferència de la resta de consellers, no ha presentat ni un projecte d'ITS, ni un de factor d'insularitat. Vostè s'ha deixat robar la cartera per la resta de consellers.

I dels autònoms, escolti, perdó per les paraules, però és un problema de Cuadernos Rubio, si l'economia social s'incrementa en 700.000 euros i el pressupost està congelat, Sr. Conseller, vostè redueix als emprenedors i, en darrer terme, tenim un problema de gestió molt gran: autònoms, convocatòries, 10% d'execució; Energia, 35% d'execució; IBASSAL, 16%. Vostè no pot persuadir ni els seus companys de govern, ni té sentit que vengui aquí a plantejar uns pressuposts quan els pressuposts de l'any anterior no són capaços vostès d'executar-los. Per tant, tenen un autèntic problema de gestió, i vostè hauria de retre comptes aquí, i és un tema que ens preocupa a tots molt, perquè parlam de més de 200 milions d'euros que es troben en perill.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Pou. Pel Grup Parlamentari VOX té la paraula la Sra. Verdú, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gràcies, presidenta. Bueno, Sr. Sáenz de San Pedro, me han quedado bastante claras algunas, luego, si quiere, le enseño dónde he encontrado este descuadre de casi 600.000 euros, que puede ser que sea un error de transcripción, o bueno, pero luego se lo explico.

Lo que sí me ha quedado claro es que lo que tenemos que hacer, uno de los trabajos más prioritarios, es el tema de potenciar la industria, porque hay que buscar fórmulas para incrementar el número de industrias, ya sean PYME o grandes industrias, porque lo que está claro es que no se puede depender solamente del trabajo público, sino que, al final, son los empresarios quienes tienen que levantar la economía de nuestra comunidad.

Y es cierto que hay que seguir buscando fórmulas para desestacionalizar el trabajo enfocado únicamente en el turismo, aunque es verdad que esto es un tema complicado, pero hay que seguir trabajando en ello.

Un tema que también me ha gustado mucho es el tema del programa de *Joves Qualificats*, hay que ayudar a los más jóvenes, porque hay una incoherencia, muchas veces a un joven se le piden equis años de experiencia justo cuando acaban de salir de la universidad, entonces, es prácticamente imposible que tengan esta experiencia. Y sí que se podría buscar algún tipo de proyecto similar para las personas mayores de 50 años, porque estos se encuentran con todo lo contrario, que tienen la experiencia laboral pero tienen una pérdida de oportunidades. Entonces también, a lo mejor, se podría buscar algún tipo de programas sénior para estas personas.

Y luego otro, nada, solamente una matización, sobre el tema del SOIB, en cuanto al tema de la cita previa, estuvo muy bien durante toda la pandemia, pero actualmente hay muchas personas que ya solicitan que se incremente un poco más la asistencia, de no tener que pedir la cita previa, sino que: hoy me va bien, hoy voy al SOIB y me pueden atender. Entonces, eso también es un tema que se podría valorar.

Y yo, por mi parte, agradecerle que haya venido usted aquí hoy a dar todas estas explicaciones, a todo su equipo y, por mi parte, termino mi intervención.

Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Verdú. Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca té la paraula el Sr. Rosa, per un temps de cinc minuts.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Sáenz de San Pedro, jo li agrairia les respostes, el problema és no me les ha donades. Jo no estic ni content ni descontent amb si puja el seu pressupost, hi estaré si consider que s'adapta a les necessitats que té les Illes Balears. I jo, el que li he demanat -i crec que la seva conselleria és una conselleria estratègica- per a la diversificació econòmica, per la lluita contra el canvi climàtic,

etc., però jo el que li he demanat és: com prepararà la seva conselleria per poder executar el seu pressupost, perquè enguany no el pot executar o no l'executa.

I jo és el que li deman: quins canvis estructurals farà, perquè té línies d'acció que són estratègiques per a aquest país, que no està executant pràcticament res. En el cànon de residus ha executat zero euros, és que m'és igual si li traspassen els consells o els ajuntaments, en aquest moment, el que m'agradaria és que es destinàs al seu ús, zero euros, dels 10 milions d'euros o dels 11.

Per tant, jo li he de demanar què és el que canviarà l'any que perquè almanco en gastin 1 o 2 o 3, vull dir, i aquesta és la pregunta que ens hem de fer, Sr. Sáenz de San Pedro.

Igual que del suport a l'emprenedoria han gastat el 15%, el 15%, vostès, que parlen tant dels autònoms i del suport als autònoms, un 15%, Sr. Sáenz de San Pedro. Quins canvis pensa posar en marxa perquè es pugui gastar el cent per cent? Perquè si no això és paper banyat. I a mi em sap greu, aquí no hi som per anar a fer volar coloms o a vendre fum, hi som per plantejar quines són les millores. I en moltes coses ens podem posar d'acord. El problema és que jo no li dic per treure-li els colors, li deman quins canvis pensa fer.

Igual que li he demanat, vostè diu: aplicarem el principi de qui contamina paga i posarem més sancions en residus. I li dic: la previsió d'ingressos per a l'any que ve són 300 euros, per tant, entenc que qui contamina paga què! O s'equivoquen a l'hora de formular els pressuposts i haurien de fer canvis, o vostè ve aquí a vendre fum.

Refugis climàtics, li dic: té per a enguany 3,3 milions d'euros de pressupost, que és una esmena que vàrem fer nosaltres al pressupost, que es va aprovar. Vostè no l'ha volguda, però al final es va aprovar, 3,3 milions d'euros, han gastat zero euros. Ara em ve a vendre que l'any que ve faran coses. L'hem de creure, si enguany no ha gastat res? De fet, en resposta a pregunta escrita ens diu: "No, ho farem per a l'any que ve".

I jo li he demanat concretament: serà un anticipat de despesa, sí o no?, perquè en el pressupost de l'any que ve no hi ha ni un euro per a això. Per tant, què ha passat amb aquests 3,3 milions d'euros?, és el que li estic demanant, perquè la meva feina és fer esmenes al pressupost i quan s'aprova la llei s'ha de complir i vostès se la passen pel folro.

Pla de transició energètica, li he demanat: no hi ha estudis, a vostè, entenc que no li agrada el que està redactat, si no li agrada entenc que comanarà algun estudi suplementari. No hi ha ni un euro per estudis a la Direcció General d'Energia. Què pensen fer? No pensen fer pla de transició energètica?

150 milions d'euros d'ajudes, fons finalistes, Direcció General d'Energia, ens pot fer una pinzellada un poc més extensa de com es distribuiran, perquè sabem exclusivament cap a qui van dirigides, per la informació que tenim en el pressupost, però quines..., *grosso modo*, quins eixos?

Passant a altres àrees de la conselleria, vostè em diu que en el SOIB no retallen, el personal... certament puja la despesa en capítol 1, però les transferències als consells baixen 300.000 euros; les transferències al sector públic instrumental, 700.000 euros; les transferències a empreses, 2 milions d'euros; i les transferències a famílies i entitats sense ànim de lucre baixen en 4 milions d'euros. Això, per les polítiques actives d'ocupació. Per tant, qualque retallada sí que hi ha, Sr. Sáenz de San Pedro.

Comerç, vostè l'any passat va dir que els bons comercials serien per incentivar la modernització i que anirien dirigits a aquesta finalitat, que no seria simplement donar bons a tort i a dret. I li he demanat quin balanç fa per a enguany, i no m'ha contestat. Vull dir, jo li ho dic perquè tenc quinze minuts i al final acab fent el primer torn i el segon per fer les mateixes preguntes perquè vostè no contesta, encara que no tengui límit de temps.

Joc, l'any passat vàrem preveure una recaptació en sancions de joc de 500.000 euros. En el que dúiem d'enguany el mes de setembre ja havien recaptat 300.000 euros. Per a l'any que ve preveuen recaptar 300 euros, crec que era, o 500 euros. Què passa? Que l'any que ve màgicament totes les *tragaperras*, tots els casinos i tots els bingos compliran la llei bàsicament?

A mi m'agradaria que ens ho aclarís, Sr. Sáenz de San Pedro, perquè tampoc no li he sentit dir res. El mes d'abril va entrar en vigor la nova llei del joc. Entenc que hi haurà un lapse de temps on se serà un poc més permissiu amb les empreses, però qualque acompanyament s'ha de fer en aquest sector i vostès no en diuen res.

Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Rosa. Pel Grup Parlamentari Mixt, té la paraula la Sra. Gómez, per un temps de deu minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Conseller, jo puc entendre que vostè cregui en la col·laboració publicoprivada, jo tampoc no la descarto ineludiblement, però jo diria que pot quedar incorporada quan sigui necessària, d'acord? Llavors, és clar, com que vostè tampoc no m'ha explicat amb aquesta... Jo sí que crec que és una externalització el que fan amb les cambres de comerç; vostè l'anomena col·laboració publicoprivada, però bé, és igual, perquè al final vostè és el conseller i jo sóc a l'oposició, però sí que m'agradaria que m'expliquéu com ha anat la gestió, que m'expliqui què han fet les cambres, d'acord?

Jo tenc alguna idea d'algunes coses que fan, sobretot a nivell internacional, però voldria que m'expliquéu que més fan, perquè, miri, per exemple, en tot el que és l'expansió comercial internacional podem estar d'acord que la cambra té unes (...) que, òbviament, històric, que jo no estic en desacord a aprofitar, al contrari. Però voldria saber què més estan fent les cambres de comerç. Si açò és comerç internacional o si són més coses. Voldria que m'ho expliqués perquè al final vostè assumeix aquesta fórmula, però està fent activitat pública, acció

pública a través d'elles. Per tant, vostè ha de ser capaç d'explicar-me què han fet.

Entenc, per la resposta que m'ha donat, que no considera necessari des de la conselleria escometre el problema dels preus dels locals comercials. Vostè aborda altres problemàtiques, però aquesta entenc que, de moment, no és que no li preocupi, sinó que considera que no hi ha intervenir. Si m'equivoc, ja em corregirà.

I voldria introduir un altre tema. Açò està... tothom ho ha sentit, està publicat, el Govern del qual vostè forma part ha declarat que el gran problema que té l'economia balear és la productivitat. Li llegiré algunes afirmacions talment, després li explicaré per què no estic d'acord que açò sigui el gran problema: "La productivitat és la variable clau que explica la caiguda en picat que Balears ha patit amb PIB per càpita", històricament, eh?, no... no aquest darrer any i mig. I continua el seu govern dient: "El PIB per càpita és l'indicador clau per mesurar el benestar de la ciutadania".

Aquí és on jo estic radicalment enfora d'aquesta afirmació. Sap per què, Sr. Conseller? Perquè al final el PIB per càpita és com allò de dir, bé, tenim cinc pans i som cinc persones, és clar, si un té quatre i les altres quatre se'n reparteixen un, que és el que succeeix en el nostre entendre, des d'Unides Podem, el que succeeix..., bé, amb la macroeconomia i el (...), no? Però, bé, assumint que el gran problema que té l'economia balear, segons el Govern del qual vostè forma part, és, precisament, el problema de la productivitat, voldria que m'expliquéssim com l'escometran, perquè açò són manifestacions del vicepresident, del Sr. Costa, i apunta directament a la seva conselleria, tot i que -com jo li dic i reconec- aquestes afirmacions formen part d'una valoració històrica, no del darrer any i mig, però entenc que vostès que venen a aplicar canvis, que és un poc la frase, es mantra respecte del Govern, què farà de diferent per escometre aquest problema que vostès pensen que és el principal problema que té la ciutadania de Balears, que -com jo li dic- no hi estic d'acord. És a dir, el principal problema que té la ciutadania de Balears és un problema de redistribució de la riquesa. Aquí, de cada vegada, Sr. Conseller, creixem..., és a dir, és una economia que creix i com més creix l'economia més desigualtat hi ha.

I açò és un problema, clarament, de redistribució de la riquesa. No és un problema del producte interior brut, que, per altra banda, és un indicador que pot ser complementat per altres, però és ver que Europa i occident té una obsessió amb el PIB per càpita.

Però vaja, com que vostè ha format part de l'equip de govern que ha fet aquestes manifestacions, vull que em concreti, sobretot per tranquil·litat del vicepresident Costa que és qui va fer aquestes afirmacions, el llistat de mesures per millorar la nostra productivitat, Sr. Conseller. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Pel Grup Parlamentari Popular, té la paraula el Sr. López, per un temps de deu minuts... de cinc minuts.

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

Moltes gràcies, presidenta. Ja em sentia afortunat amb deu minuts. Bé, este grupo conseller quiere hacer mención al ingente trabajo realizado y a la sensibilidad de su consejería con todos los miembros que forman parte del sector productivo de Baleares, y lo vemos en el desarrollo y en los planes de acción que presentan y que proyectan estos presupuestos presentados por su consejería.

Una muestra de la sensibilidad de esta consejería y de la escucha a todos -y me voy a repetir- es la implementación de la ayuda de la compraventa de máquinas de segunda mano.

Permítame como diputado de Menorca que comparta con usted que una decisión que en un presupuesto, en una partida coge solo una línea, es la viabilidad de muchísimas pequeñas empresas familiares de bisutería y del calzado de Menorca.

Usted y su consejería y este gobierno, con esta acción ha demostrado una sensibilidad hacia los más pequeños y ha demostrado comprender cuál era el problema de competitividad de parte de nuestra industria. Con esto, usted ha dado un balón de oxígeno a esta industria para poder seguir saliendo al mercado internacional y ser competitiva.

Como menorquín y como miembro de este grupo parlamentario, agradezco tener una consejería que cuando realiza, proyecta y va a ejecutar unos presupuestos que tienen tan en cuenta unos hechos, que cuando vemos el global parecen tan pequeños, pero que, en el fondo, socialmente y en bienestar social, son tan grandes y tienen tanto efecto. Muchas gracias.

Le voy a decir, en resumen el presupuesto de este año, desde nuestro punto de vista, es una confirmación del compromiso del Govern y de la Consejería de Empresa, Ocupación y Energía de continuar con una gestión sólida, coherente y buscando la eficiencia y cubrir las necesidades reales de todos los ciudadanos.

Con estas partidas se confirma que este govern, presidido por Marga Prohens, apuesta firmemente por un desarrollo equilibrado y sostenible, respondiendo tanto a los actuales retos como al futuro, y eso es de este presupuesto algo que hay que destacar. Es, sí, aquí he oído "presupuesto continuista", es que, cuando hay coherencia y firmeza, tiene que haber continuidad. Pero es un presupuesto que, con la misma firmeza, introduce cambios y sensibilidades que van saliendo en el tiempo, y es un presupuesto que, mirando al presente, no deja de ver el futuro. Y esto es un tema que creo que hay que destacar, es, decir, que no sea un presupuesto pensando en este año, sin un plan de desarrollo, sin un objetivo y sin una visión de hacia dónde queremos ir.

Yo, de este presupuesto, lo que podría destacar, y este grupo parlamentario se siente muy cómodo con ello, es que el ciudadano está en el centro de todo y de toda acción de este gobierno. Y creo que es muy importante que este gobierno, a través de sus consejerías, en ningún momento olvide que el centro de todo debe ser para el ciudadano y que el ciudadano se debe tener en cuenta ante la toma de cualquier decisión.

Y ya para cerrar, ha introducido un tema del SOIB, que creo que es destacable, muy destacable, y que, además, para mantener talento, para desarrollar a nuestros jóvenes, para dar salida profesional a nuestros jóvenes, para que estos grados profesionales tengan después de los estudios un desarrollo y se den oportunidades, para que las empresas también puedan nutrirse de personal cualificado y nuestra gente no tenga que irse a otros sitios a buscar trabajo, como en su primera intervención no lo ha dicho, se lo menciono aquí porque creo que es muy destacable, que es la propuesta que ha dicho de *Joves Qualificats* también en la empresa privada. Creo que puede ser un proyecto que abra muchas puertas, que ayude a mucha gente a tener un desarrollo y un futuro profesional.

Y lo único que me queda es tanto decirle a usted como a su equipo que se siga trabajando en esta línea, que este grupo parlamentario se siente muy a gusto y muy satisfecho con el camino que esta conselleria está llevando.

Muchísimas gracias.

Gracias, Sr. López. Per a contrarèplica, té la paraula el Sr. Conseller, sense temps limitat.

EL SR. CONSELLER D'EMPRESA, OCUPACIÓ I ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Muchas gracias, presidenta. Sra. Gómez, está hablando usted de productividad. Sí, es importante, y hemos de avanzar mucho en productividad en Baleares, yo no voy ni a desdecir ni a comentar ni añadir ni a quitar nada que haya dicho el vicepresidente, porque el tema de la productividad es un tema realmente importante, al final, la productividad es hacer lo mismo con menos recursos, o hacer más con los mismos. La productividad es importante, y sí que es verdad que en Baleares las empresas tienen un problema de productividad que tenemos que mejorar, de hecho, el crecimiento económico tiene que ir vinculado, evidentemente, a la mejora de la productividad. Porque a partir de ahí baja todo y baja hasta los trabajadores en las mejoras de sus condiciones. Y todo eso sí que nos da.

Y una de las cosas para mejorar la productividad, y lo comentaba también la Sra. Verdú, son estas ayudas a la industria, ayudas a la modernización. Miren nosotros, este año, desde la Dirección General de Industria, las ayudas a las empresas, a la industria, a la modernización, gracias a que la regla de *minimis* ha pasado de 200.000 euros a 300.000 euros, ha crecido, ha habido muchas empresas que han podido solicitar ayudas para la modernización, y tuvimos que ampliar el crédito. Prácticamente pasamos de 7 millones a 11 millones. Eso es importante, es una medida muy clara para ayudar a las empresas a mejorar la productividad y a mejorar la situación del sector productivo en Baleares.

Por eso, también, este año también incluimos, desde la Dirección General de Industria, un epígrafe más para ayudar a aquellas empresas que están sometidas todas, evidentemente, y en Baleares más, a la regla de *minimis*, una serie de excepciones, 2.380.000 euros, un rediseño de la convocatoria para que se pueda acceder a estas ayudas sin tener el tope de la regla de *minimis* en determinadas condiciones. Eso también es

una forma de ayudar al tejido industrial a mejorar la competitividad y a mejorar todo.

Hablaba usted de las ayudas a las cámaras de comercio, que se lo explique; no le tengo que explicar nada, ya estaban cuando ustedes gobernaban las ayudas a las cámaras de comercio, simplemente hemos dado un paso más en esa colaboración público-privada, pero la casuística y la forma de la colaboración público-privada usted la sabe perfectamente, porque la tenían cuando ustedes estaban gobernando.

He de reiterar lo que estaba diciendo antes al Sr. Pou y al Sr. Rosa, en el SOIB no se está haciendo ningún despido, ni se ha hecho, ni se va a hacer, por mucho que ustedes insistan. Un proyecto con inicio, un proyecto con finalización y termina, se están haciendo refuerzos puntuales en el SOIB, a través de la figura del contrato eventual por la acumulación de tareas, y se seguirá haciendo todas las veces que haga falta. El SOIB se reorganiza, no se despide a nadie, hubo un proyecto que empezó, un proyecto que terminó, unas fechas muy claras, y a partir de ahí volvemos a una situación en la que el SOIB sigue siendo una herramienta primordial, básica, para la ejecución de las políticas activas de ocupación, y tiene todos los recursos, tienen los mejores profesionales para poder hacer frente a todas estas necesidades.

Por lo tanto, reitero una vez: despidos, no hay aquí. Y ya se le ve a usted, Sr. Pou, a usted incluso no le gusta la ley de polígonos, lo ha dicho varias veces, no le gusta, no sé por qué no le gusta, es un marco adecuado para ayudar a la mejora de competitividad, mejora de productividad, colaboración público-privada, prácticamente el 15% de la población ocupada de Baleares está desarrollando el trabajo directo, se está desarrollando en las empresas que estén ubicadas en los polígonos.

Y sí, vamos a seguir, vamos a incentivarlo y vamos a ayudar a que todo eso, incluida la calidad del trabajo, porque estamos hablando de movilidad, de sostenibilidad en las áreas industriales, por lo tanto, mejora de la calidad del trabajo también de todos los trabajadores.

Sí, nos encontramos con un bloque de expedientes en el área de energía, se ha multiplicado por 6 la resolución de expedientes, porque no solamente nos encontramos con esos 13.000, es que fueron entrando. Por eso el dato ha sido variable, ha ido creciendo, han ido entrando las nuevas convocatorias, las nuevas convocatorias, la que empezamos fue topar en 2024, a principio ya, prácticamente, las nuevas convocatorias están saliendo más rápidas que las anteriores, pero sí que es verdad: quedan expedientes sin resolver, pero hemos multiplicado por 6 la velocidad de resolución y prácticamente la mitad ya están resueltos.

Hablaba usted también, Sr. Pou, del IBASSAL y hablaba de las ayudas a la medición de las cargas de trabajo. Vamos a esperar hasta finales, hasta marzo de 2025, que terminará el periodo, y podremos analizar lo que se ha hecho. Y ¿habrá un paso más? Eso lo tendrán que decir los propios agentes del sector, la medición de las cargas de trabajo con las camareras de piso, tal y como se definió el sector, los agentes, ¿tendrá que haber algún subsector más? Tendrán que decirlo, sí, nosotros

estaremos preparados para darles respuesta, pero tendremos que esperar a marzo que termine para poder hacer una valoración de todo esto.

I d'aquí a quinze minuts començam amb l'altra. Per tant estiram les cames.

El Sr. Rosa hablaba de qué vamos a hacer con la nueva campaña de bonos comerciales al sector comercio que hemos incrementado. Pues sí, está previsto, de hecho, ya se empezó, y está previsto dar un paso más y darles incentivos y mapear a todas las empresas que concurran, a todos los comercios en la campaña, para que tengan un posicionamiento *on line* que no lo tienen. Se sorprendería, usted seguro que lo sabe muy bien, buscamos empresas en Internet, en el mismo Google, y a veces no tienen su plataforma *on line*. Vamos a ayudarles también, que el compromiso es que todas las empresas, todos los comercios que concurran, poderles ayudar también en su posicionamiento *on line*. Esas son esas nuevas ideas que ponemos.

Me reiteraba usted, el canon de residuos. El canon de residuos se habilitará a través de los consejos insulares y a través de los consejos insulares a través de..., el año 2024 todavía no ha terminado, pero está previsto en el año 2025. Se canaliza a través de los consejos insulares.

Y también, Sr. Rosa, me hablaba usted, creo que era, discúlpeme si no me acuerdo, si era en esta intervención o la anterior, del proyecto agro-voltaico. Mire, el proyecto agro-voltaico tenemos que ser nosotros, ¿tiene que ser el Govern balear el que promueva parques solares? Invita a la reflexión. ¿Tiene que ser el Gobierno balear que promueva parques solares, en un espacio del IBE, que antes era del IDI, que el IBE les compró al IDI, teniendo un quebranto en caja, porque se compró por una cantidad y se vendió con una cantidad menor, porque era un proyecto que había en Santa Eugenia, tiene sentido? Eso, como mínimo, requiere una reflexión de si el Govern balear, si nosotros tenemos que ser los promotores de los parques agro-voltaicos, los parques solares.

Lo de la cita previa que decía usted, Sra. Verdú, lo miraremos en el SOIB, vinculado a lo que estaba diciendo antes de la brecha digital. Y el proyecto Pensar en los mayores de 50 años, en estos proyectos de *Joves Qualificats*, evidentemente no, pero en otros lo tendremos en cuenta para hacer una reflexión.

En definitiva, esto es el resumen que yo les puedo hacer, les puedo aportar, nada más. También gracias a todos ustedes, Sra. Verdú, Sr. López, Sra. Gómez, Sr. Rosa y Sr. Pou, por este momento.

Muchas gracias, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sr. Conseller. Una vegada acabat el debat, volem agrair al Sr. Conseller d'Empresa, Ocupació i Energia la seva exposició, també al seu equip que l'ha acompanyat aquí i la feina feta per preparar aquesta compareixença.

I, sense més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.



DIARI DE SESSIONS
DEL
PARLAMENT
DE LES
ILLES BALEARS
